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روزنامه صبح ایران

عباس عبدی تحلیلگر مسائل سیاسی: 

مردم به دلداری نیازی ندارند

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات: 

در بحث شنود، مهم حکم قضایی است 

»سربازی دختران« شبیه شوخی است 

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

سیاه نمایی زمینه ساز 
اقدامات دشمن در کشور است 

هدف از استیضاح ربیعی چیست ؟ 

لابی گری سیاسی 
یا دغدغه ای از جنس مردم 

رئیس قوه قضاییه گفت: سیاه نمایی و پمپاژ یأس و 
ناامیدی زمینه سازی برای اقدامات دشمن در کشور است. 
آیت الله صادق آملی لاریجانی روز دوشنبه در جلسه 
مسئولان عالی قضایی با بیان اینکه دشمن با تمام توان 
خود برای ناراضی سازی و ایجاد آشوب در ایران به میدان 
آمده است، به اقدامات برخی عناصر داخلی که زمینه 

ساز فعالیت های دشمن می شوند، اشاره کرد.وی افزود: 
یکی از بزرگترین زمینه ها، پمپاژ یاس، ایجاد ناامیدی و 
سیاه نمایی است که متاسفانه برخی در داخل، خواسته 
یا ناخواسته مشغول این زمینه سازی هستند. هر کس 
از دیگری سبقت می گیرد که بگوید فساد کل کشور را 

گرفته است...

طرح استیضاح وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از اعتماد مجدد در اسفند سال گذشته به گونه ای کلید خورد 
که برخی از کارشناسان آن را نمایش تبلیغاتی مخالفان دولت و شماری دیگر برآورده نشدن انتظارات موجود از این 
مجموعه دانستند. گستردگی مسوولیت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی سبب شد تا حسن روحانی رییس جمهوری، 
علی ربیعی را در دولت یازدهم به عنوان وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به مجلس معرفی کند و نمایندگان مجلس با 
163 رای موافق در برابر100 رای مخالف و 21 رای ممتنع به وی رای اعتماد دادند و او برای چهار سال مسوولیت این وزارت 

خانه را برعهده گرفت...
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رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات استان از مردم خواست تا مراقب کلاهبرداران 
فضای مجازی که با تبلیغات دروغین خود قصد سوء استفاده و سرقت را دارند، باشند و 

هیچگونه تبادل مالی با آنها انجام ندهند. 
سرهنگ" علی موالی" در تشریح این خبر اظهار داشت: کلاهبرداران همواره با فعالیت در 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی و ایجاد کانال های تلگرامی قصد به انجام رساندن نیات 
شوم خود با تبلیغات دروغ را داشته که مردم بایستی مراقب باشند و به هیچ وجه فریب این 
گونه تبلیغات را نخورند.وی افزود: کلاهبرداران فضای مجازی با درج تبلیغات اغوا کننده در 
شبکه های اجتماعی مانند اعطای وام بدون سپرده گذاری، پرداخت وام در سراسر کشور و 

سایر شرایط فریبنده اقدام به کلاهبرداری می کنند...

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: از ابتدای امسال تا دهم مردادماه جاری، 
بیشترین تخلف در میان واحدهای صنفی این استان مربوط به عدم درج قیمت با 709 فقره 

پرونده بوده است. 
مهدی ریاضی افزود: در این مدت، 2 هزار و 749 پرونده در تعزیرات حکومتی قم تشکیل 
شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته پنج درصد افزایش یافته است.وی اضافه کرد: از 
این تعداد 2 هزار و 74 فقره در خصوص کالا و خدمات، 133 پرونده مربوط به قاچاق کالا و ارز 
و 542 پرونده نیز در حوزه بهداشت، دارو و درمان بوده است.وی ادامه داد: تاکنون به 2 هزار و 
674 فقره معادل 97 درصد از این پرونده ها در شعبه های تعزیرات حکومتی رسیدگی شده 

و متخلفان به حدود 565 میلیارد ریال جزای نقدی محکوم شده اند...

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات استان قم :

مردم مراقب تبلیغات دروغین 
در فضای مجازی باشند

مدیرکل تعزیرات استان قم اعلام کرد

عدم درج قیمت بیشترین تخلف 
در واحدهای صنفی قم 

دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: چوب لای چرخ دولت گذاشتن 
کار سخیفی است و از رئیس جمهوری که با رأی اکثریت مردم انتخاب 
شده و با تنفیذ رهبری مشروعیت پیدا کرده است، باید پشتیبانی کرد. 
محمدنبی حبیبی افزود: ضرورت پشتیبانی اصولی از دولت موجب 
نمی شود که از نقاط ضعف دولت چشم پوشی کنیم. حبیبی اضافه 
کرد: اگر چه بنایمان پشتیبانی اصولی از دولت است اما تیم اقتصادی 

دولت را ناموفق می دانیم...

نایب رییس مجلس شورای اسلامی گفت: رییس جمهوری با 
حضور در مجلس موانع مقابل خود را بیان کند؛ این اقدام به نفع 
باعث همراهی مردم خواهد شد. حجت الاسلام  و  کشور است 
والمسلمین حسن روحانی رییس جمهوری روزیکشنبه در نامه ای به 
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی اعلام کرد : در فرصت 
مقرر برای پاسخ به سوال نمایندگان به مجلس خواهم آمد و این 

سوال می تواند فرصت خوبی باشد ...

دبیر کل حزب موتلفه اسلامی: 

چوب لای چرخ دولت گذاشتن 
کار سخیفی است 

علی مطهری:

روحانی در مجلس از موانع 
مقابل خود بگوید
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ظریف: با برگرداندن 
تحریم ها اتفاقی نمی افتد

چه کسی باور می کند ترامپ می خواهد با ایران مذاکره کند؟
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مصلحتی بالاتر 
از اجرای قانون نیست

یک عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس گفت: 
امیدوارم یک آیت الله خلخالی دیگر در قوه قضاییه بیاید 
هر چند دشمنان نسبت به ایشان حقد و کینه دارند اما 
کار اصلی را مرحوم خلخالی کرد. هنگامی که در عرصه 

موادمخدر ورود کرد بساط موادمخدر برچیده شد. جای تعجب است از نماینده ای که باید 
معلومات و آرزوهایش روز آمد باشد و آرزوهای خود را در چارچوب قانون پیگیری کند و با 
بصیرت ایرادهای اساسی قوه قضائیه را دنبال و نسبت به اصلاح آن اقدام کند می شنویم که 
ایشان هوس بازگشت به سال های اول انقلاب کرده اند و طالب رئیس قوه ای بسان خلخالی 
را دارند در حالی که خلخالی به عنوان یک قانون گریز صرفاً قاضی بود نه قاضی القضات و 
آن روزها شخصیت بی بدیل شهید مظلوم دکتر بهشتی در رأس دستگاه بود و تمشیت 
امور را برعهده داشت و خوب است جناب نماینده که نمی دانم سن دقیقشان را، رجوعی 
به سوابق داشته باشند تا ملاحظه کنند کشور چه هزینه های سنگین مادی و معنوی از 
قانون گریزی ها و سرکشی های وی متحمل شده است و امروز بعد از گذشت سال ها هنوز 
هم قادر به پاسخ گویی اعمال وی نیستیم. اگر دسترسی به جناب آقای ناطق نوری دارید 
می توانید بپرسید در جلسه ستاد فرمان ۸ ماده ای امام، مرحوم آیت الله موسوی اردبیلی در 
مورد اعمال قاضی آرزو کرده، شما چه گفت! جناب نماینده محترم! مشکل دستگاه قضا 
انقلابی بودن رئیس آن به مفهومی که شما برداشت دارید نیست بلکه بایستی سیستم 
قضایی بازنگری دقیق و موشکافانه شود و قوه ای مستقل از تمام حواشی و تأثیرات بیرونی 
باشد و قبل از این که چهره سیاسی داشته باشد و متعلق به کمپین های سیاسی باشد در 
میان جامعه حقوقی کشور از مقبولیت لازم برخوردار باشد و با زبان قانون و قضا با مردم 
صحبت کند و هرجا و در هر جلسه ای حاضر می شود از حقوق بگوید و دادرسی مردم 
نه این که به آمریکا و دشمن های موهوم حمله کند و منتقدان دلسوز نظام را با عناوینی 
چون جاسوس و ... لکه دار کند. اینجانب به عنوان فرد کوچکی از خانواده حقوق، برخلاف 
شما، آرزودارم قاضی القضات این کشور، با زبان قضا و مقتضیات آن آشنا باشد و زبان های 
دیگر را از خود دور کند زیرا زبان اقتصاد و سیاست و روابط بین الملل، افراد شایسته خود را 
دارد. دوست می دارم قاضی القضات کشورم، هیچ مصلحتی را بر اجرای کامل قانون ترجیح 
ندهد و با هر متخلفی در هر لباس و گرایش سیاسی مداهنه نداشته باشد و واقعاً پناهگاه 
مردم باشد و تشکیل پرونده های چند میلیونی در محاکم را دلیل اعتماد مردم به قوه 
قضائیه به حساب نیاورد، بلکه سیستم را بیمار بداند و در صدد اصلاح آن برآید. آرزو دارم 
هر کسی رئیس قوه خواهد شد مطالعه ای جدی به اصول نظری و عملی شهید مظلوم 
دکتر بهشتی داشته باشد به گونه ای که بتواند چرایی برتری و تفاوت آن فقیه سفر کرده 
را با روحانیون زمان خود درک کند تا او هم، چنین باشد و با تأسی به آن فرهیخته زمان، 

مردم احساس کنند بوی بهشتی آمد، نه بوی خلخالی.
*حقوقدان و پژوهشگر

تعقیب متهمان اقتصادی
شاکی نمی خواهد

جرایم اقتصادی از یک سو به تمرکز سرمایه ها و افزایش 
شکاف غنی و فقیر منجر شده و از سویی این انباشتگی 
سرمایه، سبب استفاده ابزاری آن در جهت تسهیل و 
افزایش ارتکاب سایر جرایم و ممانعت از پیشرفت اقتصادی 

و به مخاطره افتادن امنیت اقتصادی جامعه است. تا کنون در هیچ یک از قوانین، تعریف 
مشخصی از جرایم اقتصادی نشده است اما می توان گفت این جرایم جرایمی هستند که 
علیه اقتصاد کشور یا به قصد آن ارتکاب یابند و در عمل موجب اختلال در نظام اقتصادی 
کشور می شوند.مطابق ماده یک قانون مجازات اخلالگران در نظام اقتصادی کشور، ارتکاب 
هر یک از این اعمال در بندهای ذیل جرم اقتصادی شناخته شده و مرتکبان به مجازات 
های مقرر در این قانون محکوم می شوند. این جرایم اقتصادی عبارتند از: اخلال در نظام 
پولی یا ارزی کشور، اخلال در امر توزیع مایحتاج عمومی از طریق گرانفروشی کلان 
ارزاق یا سایر نیازمندی های عمومی و احتکار عمده ارزاق یا نیازمندی های مزبور، اخلال 
در نظام تولیدی کشور یا رشا و ارتشا عمده در امر تولید یا اخذ مجوزهای تولیدی است.

همچنین هر گونه اقدامی به قصد خارج کردن میراث فرهنگی یا ثروت های ملی، وصول 
وجوه کلان به صورت قبول سپرده اشخاص حقیقی یا حقوقی تحت عنوان مضاربه و 
نظایر آن که موجب حیف و میل اموال مردم یا اخلال در نظام اقتصادی شود، اقدام 
باندی و تشکیلاتی برای اخلال در نظام صادراتی کشور، تاسیس نمایندگی و عضوگیری 
شرکت های هرمی نیز جمله دیگر جرایم اقتصادی هستند.جرائم اقتصادی و جرائم علیه 
اموال متفاوت هستند، بنابراین قانون، موضوع جرایم اقتصادی، جامعه و اختلال در نظام 
اقتصادی کشور است و هدف در مبارزه با جرایم، حمایت از نظام و چرخه اقتصادی کشور 
است در حالی که در جرایم علیه اموال، حقوق مالکانه اشخاص یا مال شخص موضوع 
جرم قرار می گیرد و برخورد با متعرضان به مالکیت خصوصی یا عمومی و حفظ حریم 
آنها مورد نظر است.همچنین می توان گفت، وقوع جرایم اقتصادی بیشتر گریبانگیر کل 
افراد جامعه است و افراد متضرر این جرایم عموماً مردم هستند و این جرایم به لحاظ آثار 
و تبعات اجتماعی آن، غیر قابل گذشت هستند.اما متضرر از جرایم علیه اموال، شخص یا 
اشخاصی معین هستند در نتیجه برخی قابل گذشت و برخی غیر قابل گذشت است. به 
همین دلیل تعقیب و محاکمه متهمان اقتصادی منوط به طرح شکایت شاکی خصوصی 

نیست و دادستانی خود مکلف به تعقیب و اعلام جرم علیه متهمان آن است.
* حقوقدان

عزت ملی
مدتی است برخی جریانات سیاسی و شخصیت های 
موثر بر افکار عمومی بر ضرورت ایجاد وحدت ملی، آشتی 
ملی، گفتگوی ملی تاکید می کنند که با توجه به سپهر 
فکری و باورمندی آنها از واقعیات و رویدادهای اجتماعی 
طرح این مباحث قابل درک می باشد. اما به نظر می رسد 

جریانات و شخصیت های فوق الذکر باید پیش از ورود به موضوعات فوق به یکی از 
معضلات جدی و بسیار مخرب که نقش بسیار موثری در ایجاد یاس و ناامیدی و احساس 
فلاکت و بدبختی در جامعه دارد توجه بایسته و با فوریتی داشته باشند. متاسفانه آنچه 
که مانع از یک مفاهمه ملی حداکثری در میان همه جامعه امروزی ما اعم از خواص و 
نخبگان و سایر اقشار جامعه شده است پدیده شوم احساس حقارت و نادیده انگاشتن 
عزت ملی است. عزت ملی مردم ایران به دلایل زیادی که بخش اعظم آن در رقابت های 
ناسالم جریانات و گروههای سیاسی و منفعت طلبی آنها به تاراج رفته است باعث شده 
است تا روحیه و انگیزه وحدت و انسجام و همگرایی ملی برای منافع ملی جایگاه خود را 
از دست بدهد. انقلاب اسلامی برای عده ای تشنه قدرت به دکان ثروت و شهرت و قدرت 
و ریاست تبدیل شد و این رفتار ناجوانمردانه باعث شد تا تازیانه تبعیض بر جامعه غیور و 
عزتمند ما نواخته شد و عزت ملی از اوج فداکاری و ایثار و از خودگذشتگی های جنگ 
تحمیلی به حضیض صف کشیدن های شبانه روزی برای انباشت سکه و دلار و خودرو 
و یارانه تبدیل شودو سفره انقلاب نیز صحنه ترکتازی فخرفروشان به غنائم به دست 
آمده آنها از سهمشان از انقلاب شد. باید باور داشت بدون احیای عزت ملی و غرور ملی 
نمی توان به مفاهمه ملی دست یافت تا فردای مفاهمه ملی صبحگاه وحدت و آشتی و 

گفتگوی ملی را نظاره گر باشیم.
* مشاور وزیر کشور

دبیر کل حزب موتلفه اسلامی: 

چوب لای چرخ دولت گذاشتن کار سخیفی است 
دبیرکل حزب موتلفه اسلامی گفت: چوب لای چرخ دولت گذاشتن کار سخیفی 
است و از رئیس جمهوری که با رأی اکثریت مردم انتخاب شده و با تنفیذ رهبری 

مشروعیت پیدا کرده است، باید پشتیبانی کرد. 
محمدنبی حبیبی افزود: ضرورت پشتیبانی اصولی از دولت موجب نمی شود که از 
نقاط ضعف دولت چشم پوشی کنیم. حبیبی اضافه کرد: اگر چه بنایمان پشتیبانی اصولی 
از دولت است اما تیم اقتصادی دولت را ناموفق می دانیم. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی 
اظهار داشت: بخشی از نابسامانی امروز، به نظام اقتصادی کشور برمی گردد و بخش دیگر 
آن به مجریان اقتصادی، بنابراین باید تغییر قابل توجهی در تیم اقتصادی دولت اتفاق 
بیفتد. باید به رئیس جمهوری کمک کرد تا با تیم اقتصادی جدید مشکلات پیش رو را 
حل کند. دبیرکل حزب موتلفه در پاسخ به پرسشی درباره همکاری حزب موتلفه با دولت 
گفت: وقتی روحانی در دور اول ریاست جمهوری با اکثریت آرا انتخاب شد حزب موتلفه 
درخواست ملاقات کرد. گفتیم که شما نامزد ما نیستید اما آماده هستیم که از ظرفیت 
های حزب موتلفه برای کمک به دولت استفاده کنید، ولی تاکنون حتی به یک نامه ما 
هم پاسخ داده نشد.حبیبی در پاسخ به سوالی درباره فعالیت های جبهه مردمی نیروهای 
انقلاب، گفت: من عضو شورای مرکزی جمنا هستم و در تمام جلسات شرکت می کنم. 
معتقدم تشکیلات جمنا توانست ظرفیتی فراهم کند و در آن مقطع تلاش موفقی برای 
جمع کردن نیروهای انقلاب انجام شد، سیاست ما این بود که از پیش آمدن یک ظرفیت 
جدید استقبال کنیم و حتی بتوانیم به آنها کمک کنیم و نسبت به آنها بی تفاوت نبودیم.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات: 

در بحث شنود، مهم حکم قضایی است 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات عصر دیروز در بازدید از تحریریه ایرنا پلاس گفت: 

این گونه نیست که امکانات شنود بی ضابطه در اختیار دستگاه های مختلف باشد. 
محمدجواد آذری جهرمی درباره وجود امکانات سخت افزاری و نرم افزاری شنود 
در اختیار دستگاه های مختلف و ضوابط آن گفت: این یک ادعاست اگر مصداقی دارید 

اعلام کنید ولی وجود این امکانات با ضوابط در اختیار هست.
او همچنین در واکنش به اینکه بعضا سوء استفاده هایی از این امکانات می شود نیز 
گفت: اگر کسی شاهد این موارد بوده است می تواند شکایت کند اما در حال حاضر 
وزارت ارتباطات بر آنچه در فضای مجازی اتفاق می افتد نظارت می کند و اگر تخلفی 
باشد گزارش می دهد. مثلا در موضوع هک سایت جمعیت خیریه امام علی)ع( من 

اعلام کردم که در این باره گزارشی به شورای عالی امنیت ملی داده ام.
آذری جهرمی افزود: در بحث شنود مهم دستور و حکم قضایی است که مجوز این 

کار را می دهد و باید به درستی صادر شود. 
وزیر ارتباطات همچنین در پاسخ  خبرنگاری ، با بیان اینکه »دیجی کالا« ارزی را 
بابت واردات تلفن همراه دریافت نکرده است، گفت: این شرکت، نوعی پنل بوجود آورده 
که فروشندگان می توانند گوشی های خود را آنجا بفروشند و طبیعتا زمانی که بازار 
دچار نوسان است و فروشندگان داد و ستد انجام نمی دهند، در دیجی کالا نیز فروشی 
صورت نمی گیرد. آذری جهرمی، ادامه داد: آن چه که در ظاهر اطلاع داریم، این است 
که دیجی کالا به عنوان واردکننده یا نمایندگی رسمی در کشور فعالیت نمی کند.

وی افزود: آخرین گزارشی که در این موضوع دریافت کردم، نشان می دهد از آنجا که 
فروشندگان، گوشی های تلفن همراه را در این سامانه خرید اینترنتی عرضه می کنند، 

گوشی های مختلف قیمت های مختلف دارد، زیرا فروشندگان متفاوتی وجود دارد.
وزیر ارتباطات  در گفت گو با ایرنا گفت: نکته دوم اینکه برخی گزارش ها وجود 
داشت که دیجی کالا به واسطه شرکت های دیگر گوشی وارد کرده که در این خصوص 
اطلاعی ندارم و باید بررسی های بیشتری صورت گیرد، اما این شرکت به عنوان 

واردکننده رسمی گوشی که ارز گرفته باشد، در لیست نبوده است.

بهرام پارسایی:

 با تجمع کنندگان با مدارا برخورد شود
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلامی با بیان این که »نوعی دستپاچگی 
بین لیدرهای اصولگرا برای به دست گرفتن اعتراضات دیده می شود« بر ضرورت مدارا 
با تجمع کنندگان تاکید کرد و گفت: می توان در مسائل مهم اقتصادی و سیاسی نظر 

مردم را از طریق صندوق های رای جویا شد.
بهرام پارسایی با اشاره به اعتراضات و تجمعات اخیر در شیراز، اظهار کرد: اعتراضات 
به وضع موجود از سوی مردم طبیعی است. ما شاهد بی ثباتی اقتصادی و کاهش 
ارزش پول ملی هستیم و وقتی مردم پاسخ مثبتی از سوی مسئولین دریافت نمی کنند 
اعتراض آنها امری ناگزیر است.وی با بیان این که »قیمت ارز و سکه معیار مقایسه مردم 
شده است«، افزود: در تجمعات دی ماه عده ای گفتند که مطالبات مردم را شنیدیم و 
ظاهرا این مطالبات شنیده نشده است و مردم هم وقتی اقدام عملی از سوی حاکمیت 
نمی بینند نگران می شوند لذا باید فکری شود دیگر شعاردرمانی جواب نمی دهد. روشن 
است که منشاء اعتراضات اقتصادی است و نباید این احساس به مردم دست دهد که 
مسئولین به دنبال حل مشکل نیستند، چرا که اگر از جانب متولیان علامتی نبینند 

مجبور هستند به این شکل صدای اعتراض خود را به آنها برسانند.
این عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با ایسنا،  با تاکید بر 
این که »برخورد با تجمع کنندگان باید با مدارا باشد« اظهار کرد: قطعا صدای معترضین 
باید شنیده شود، اما در عین حال اگر تجمعات ساماندهی شود جلوی عده ای سودجو 
هم گرفته می شود. ما باید حساب اعتراض را از اغتشاش جدا کنیم. ممکن است در 
اعتراضات کسانی سودجویی و اقدام به آشوب کنند نباید به این بهانه حق اعتراض را از 
مردم بگیریم.پارسایی در پایان گفت: متاسفانه نوعی دستپاچگی بین لیدرهای اصولگرا 
برای دست گرفتن اعتراضات جهت بهره برداری سیاسی دیده می شود اما نباید به 
بی ثباتی دامن زد بلکه می توان در مسائل مهم اقتصادی و سیاسی نظر مردم را از طریق 
صندوق های رای جویا شد که آنها احساس می کنند در تصمیمات مشارکت دارند. این 
باعث می شود مردم پای تصمیمات بایستند در غیر این صورت نمی توان انتظار داشت 
که ما تصمیم بگیریم و آنها به تصمیم ما تن دهند. اگر از طریق صندوق های رای 

صدای اعتراض مردم را بشنویم این مساله جلوی تجمعات اعتراضی را خواهد گرفت.

نقوی حسینی عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

اصلاح طلب و اصولگرا در یک کشتی نشسته اند 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
این واقعیت را باید بپذیریم که اصولگرا، اصلاح طلب، معتدل، تندرو و کندرو همه در 

کشتی انقلاب نشسته اند. 
سید حسن نقوی حسینی روز دوشنبه در مراسم معارفه سرپرست فرمانداری 
ورامین افزود: همه افراد از رئیسان قوا، نماینده، وزیر، وکیل، استاندار و هر مسئول 
باید کمک کند این کشتی به سرمنزل مقصود برسد.وی با اشاره به اینکه نقد منصفانه 
باعث پیشرفت امور می شود اظهارداشت: اگر کسی با نظام مخالفت و با عملکرد خود 
موجبات تضعیف کشور را فراهم کند منافق است.نقوی حسینی با بیان اینکه نقدی که 
به تخریب منجر شود عین نامردی در حق نظام است، تاکید کرد: امروز کشور به امید 
به آینده نیاز دارد و این امیدواری تنها در سایه خدمت رسانی به مردم میسر می شود.

نماینده مردم ورامین، قرچک و پیشوا در مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: هر 
قدم و حرکتی از سوی هرکس که موجب نارضایتی مردم شود خیانت به مردم و نظام 
است.وی اظهارداشت: کشتی انقلاب اسلامی در چهلمین سال خود با تمام اقتدار 
حرکت می کند و تلاطم هایی که به واسطه دسیسه شیاطین به وجود می آید نمی 
تواند خللی در مسیر آن وارد کند.نقوی حسینی افزود: امروز سکان این کشتی در 

دست سکانداری قابل اطمینان، فهیم، هوشمند و با نگاه بسیار بلند قرار دارد.
وی تصریح کرد: امروز دشمن با تمام توان و قوا به جنگ ایران اسلامی آمده و عین 
نامردی است کسی پشت این سکاندار را خالی و موجبات ناراحتی ایشان را فراهم کند.

سخنگوی ارشد نیروهای مسلح:

سپاه به مسائل سیاسی ورود نکرده است
سخنگوی ارشد ستاد کل نیروهای مسلح گفت: سپاه به مسائل سیاسی ورود پیدا 
نکرده است و دارد به وظایف قانونی خودش می پردازد، اما به عنوان یکی از ارکان قدرت 

نظام، باید دشمنان در مواقع خاص بدانند که ایران چه مواضعی دارد.
سردار ابوالفضل شکارچی در حاشیه مراسم گرامیداشت سرلشگر خلبان شهید 
عباس بابایی در جمع خبرنگاران با تاکید بر این که ایران ضامن امنیت تنگه هرمز 
است، گفت: کسی جز ایران نمی تواند درباره امنیت تنگه هرمز صحبت کند و اگر کاری 
در منطقه خلیج فارس انجام می دهیم به دلیل برقراری امنیت در آنجا است.وی در 
پاسخ به سوالی درباره ورود سپاه به مسائل سیاسی گفت: اصلا سپاه به مسائل سیاسی 
ورود پیدا نکرده است و دارد به وظایف قانونی خودش می پردازد، اما به عنوان یکی 
از ارکان قدرت نظام، باید دشمنان در مواقع خاص بدانند که ایران چه مواضعی دارد.

شکارچی یادآور شد: به دلیل همین مواضع قدرتمندانه است که دشمن از ما وحشت 
دارد. دشمنان قدرت ما را خوب شناخته اند و بیش از آنچه که امروز حرف می زنند 
یا اظهارنظر می کنند از قدرت ما مطلع هستند.سخنگوی ارشد ستاد کل نیروهای 
مسلح گفت: مواضع سپاه و کل نیروهای مسلح در موضع خوبی قرار گرفته است. ای 
کاش سیاسیون بفهمند و ای کاش به قدرت ارزشمند این نظام اعتماد داشته باشند 
و گردنشان را در مقابل دشمنان خم نکنند. طبیعی است برخی از عناصر سیاسی 
می خواهند گردنشان را، گردن مردم را مقابل دشمنان کج کنند. طبیعی است که 

کسی اجازه این کار را نخواهد داد

وزیر کشور: 

برای حل مسأله آب باید فرهنگ سازی شود 
وزیر کشور گفت: مساله آب در کشور بسیار جدی است و باید درباره آن فرهنگ 
سازی و جریان سازی شود. تا زمانی که مردم فکر کنند هیچ کاره اند، مشکلی حل 

نخواهد شد 
عبدالرضا رحمانی فضلی روز دوشنبه در نشست مشترک با فعالان سازمان های 
مردم نهاد در وزارت کشور گفت : مشکل اساسی کشور در حال حاضر موضوع آب 
است که بسیار هم جدی است؛ حداقل در سال جاری با ٢٠ اعتراض و درگیری در 
مسأله آب مواجه بودیم.وی با بیان این که همه می دانند آب در کشور کم است و 
بارندگی هم نشده است، افزود: هیچ جریان و نهضت مردمی و عمومی در کشور و 
سازمان مردم نهاد در حوزه مدیریت و مصرف آب در کشور فعالیت نمی کند؛ حداقل 
من نشنیده ام.وزیر کشور یادآور شد: برای حل مسأله آب در کشور باید یک جریان 
ایجاد شود؛ مردم مصرف کننده آب و فرهنگ ساز هستند و تا زمانی که مردم فکر 

کنند در این کشور هیچ کاره اند، مشکلی حل نمی شود.
رحمانی فضلی تاکید کرد: مردم انتخاب می کنند؛ مردم فرهنگ می سازند و 
هدایت می کنند و تا زمانی که فکر کنیم مردم هیچ کاره هستند، آنها هیچ کاره باقی 

می مانند و کشور رشد نمی کند.

گفت:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
دستگاه های اجرایی برای واگذاری طرح 
های نیمه تمام باید به سرعت آنها را به 
بخش خصوصی واگذار کنند و از این پس 

هیچ بهانه ای پذیرفته شده نیست. 
»اسحاق جهانگیری« ظهر دوشنبه در 
جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
تاکید کرد: واگذاری طرح های نیمه تمام 
بخش  مشارکت  و  بخش خصوصی  به 
در  گامی  آنها  تکمیل  برای  خصوصی 
جهت خدمت رسانی هر چه بیشتر به 

مردم است.
کاهش  دولت  سیاست  افزود:  وی 
بخش  نقش  افزایش  و  گری  تصدی 
خصوصی در کشور است و در جلسات 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا تصمیمات خوبی در راستای اجرای 
این برنامه اتخاذ شده، ضمن آن که این 
موضوع از مطالبات جدی رهبر معظم 
انقلاب نیز هست. رییس ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی تصریح کرد: با توجه به 
این که برای تکمیل طرح های نیمه تمام 
در کشور بیش از 45٠ هزار میلیارد تومان 
اعتبار لازم است و بودجه دولت امکان 
تامین این حجم از نقدینگی را ندارد،  باید 
راهی برای تأمین مالی اجرای این طرح 
ها پیدا کنیم که یکی از بهترین مسیرها 

واگذاری آنها به بخش خصوصی است. 
باید  این که  بر  تاکید  با  جهانگیری 
شرایطی فراهم شود تا بخش خصوصی 
انگیزه کافی برای مشارکت در اجرای طرح 
های نیمه تمام را داشته باشد، خاطرنشان 
کرد: معافیت ها و امتیازات خوبی برای 
بخش خصوصی در نظر گرفته شده و در 
جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
سران قوا نیز اختیارات کافی به کارگروه 
واگذاری طرح ها تفویض شده تا با شرایط 

سهل و آسان طرح های عمرانی نیمه تمام 
به بخش خصوصی واگذار شود. وی ادامه 
داد: در برنامه ریزی برای واگذاری طرح ها 
به بخش خصوصی تمام ساز و کارهایی 
که برای تسهیل جریان واگذاری مدنظر 
بوده لحاظ شده و دغدغه های مورد نظر 
بخش خصوصی و دستگاه های اجرایی در 

مصوبات مدنظر قرار گرفته است. 
معاون اول رییس جمهوری: دستگاه 
های اجرایی با توجه به مصوبات خوب 
اتخاذ شده برای واگذاری طرح های نیمه 
تمام باید به سرعت این طرح ها را به 
بخش خصوصی واگذار کنند و از این پس 
هیچ گونه بهانه ای پذیرفته شده نیست. 

جهانگیری با یادآوری این که برخی 
ایرانیان مقیم خارج از کشور نیز اعلام 
آمادگی کرده اند که در تکمیل طرح های 
نیمه تمام مشارکت داشته باشند از همه 
دستگاه های اجرایی و بخصوص سازمان 
برنامه و بودجه خواست زمینه و بسترهای 
لازم را برای مشارکت بخش خصوصی و 
نیز فعالیت ایرانیان مقیم خارج از کشور 
فراهم کنند. وی ضمن تاکید بر ضرورت 
هماهنگی کافی میان ستاد فرماندهی 

اقتصاد مقاومتی، ستاد مقابله با تحریم و 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران 
قوا و اتخاذ تصمیمات هم جهت برای بی 
اثر کردن تحریم ها،  تصریح کرد: تصمیم 
گیری ها و ساز و کارهایی که در دوران 
جهت  در  باید  شود  می  اتخاذ  تحریم 
افزایش اقتدار دولت در مدیریت کشور 
باشد و نباید روال عادی اداره کشور را 
بر هم بزند. وی تاکید کرد که دبیرخانه 
های این سه ستاد، هماهنگی های لازم 
را انجام دهند تا دچار اختلال در تصمیم 
گیری و موازی کاری نشویم. رییس ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی همچنین از 
رییس سازمان امور اداری و استخدامی 
به  را  بررسی های لازم  کشور خواست 
عمل آورد و ضمن هماهنگی با کمیسیون 
های ذیربط دولت در خصوص ادامه کار یا 
امکان ادغام برخی از شوراها تصمیم گیری 
لازم را انجام دهند. جهانگیری با یادآوری 
برخی پیشنهادهای مطرح شده در جلسه 
بخصوص  و  کشور  بنادر  توسعه  برای 
بر ضرورت  بهشتی چابهار  بندر شهید 
شهید  بندر  توسعه  برای  ویژه  تمرکز 
بهشتی چابهار تاکید کرد.وی گفت: با راه 

اندازی و رونق بندر شهید بهشتی چابهار 
شاهد کمک به روند توسعه سیستان و 
بلوچستان و رونق این منطقه خواهیم بود. 
رییس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی 
حفظ  ضرورت  بر  تاکید  با  همچنین 
از  صیانت  و  ایران  جغرافیایی  موقعیت 
مزیت های کشور در زمینه ترانزیت کالا 
خاطرنشان کرد: یکی از موضوعات بسیار 
مهم تکمیل و توسعه کریدورهای ترانزیتی 
کشور است و در شرایطی که دشمنان 
در تلاش هستند نقش ایران را از برخی 
کریدور های ترانزیتی نظیر جاده ابریشم 
کمرنگ کنند، لازم است جلساتی در این 
خصوص برگزار و راهکارهای حفظ جایگاه 
و  بررسی  ایران  استراتژیک  موقعیت  و 
بصورت روشن و دقیق وظایف هر دستگاه 

در این زمینه مشخص شود. 
* 6 هزار پروژه ملی نیمه تمام

در این جلسه که وزیران فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، جهاد کشاورزی، صنعت، 
معدن و تجارت، راه و شهرسازی، نیرو، 
بودجه، رییس  و  برنامه  رییس سازمان 
سازمان امور اداری و استخدامی کشور، 
معاون علمی و فناوری رییس جمهوری، 
زنان  امور  در  جمهوری  رییس  معاون 
و خانواده، رییس هیأت عامل صندوق 
توسعه ملی و رییس اتاق بازرگانی ایران 
نیز حضور داشتند، دبیر ستاد گزارشی از 
وضعیت پروژه های نیمه تمام کشور ارائه 
کرد. وی گفت: در حال حاضر 6 هزار 
پروژه ملی و 7٠ هزار پروژه استانی نیمه 
تمام در کشور وجود دارد که برای تکمیل 
آنها به اعتباری بالغ بر 45٠ هزار میلیارد 
تومان نیاز است. وی افزود: از سال گذشته 
تاکنون 7٢ پروژه ملی به ارزش 76٠٠ 
میلیارد تومان به بخش خصوصی واگذار 

شده است. 

یک عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: به نظر می رسد طرح سوال از رییس 
جمهور، مشغول کردن رییس دولت و وزرا و مسئولین از مشکلات واقعی کشور است و 

کمکی به حل مشکلات نخواهد کرد.
مجید انصاری در گفت وگو با ایسنا، در ارتباط با موضوع سوال نمایندگان از رییس 
جمهور با اشاره به اظهارات امیری، معاون پارلمانی رییس جمهور مبنی بر غیرقانونی بودن 
طرح این سوال، اظهار کرد: صرف نظر از این که آیا سوال از رییس جمهور قانونی مطرح 
شده است یا خیر باید گفت که نمایندگان ما بسیار زمان نامناسبی را برای سوال از رییس 

جمهور انتخاب کردند.
وی ادامه داد: کشور در یک جنگ تمام عیار اقتصادی است، دشمنان کشور بیش 
از همیشه فعال هستند و رهبری انقلاب فرمودند که ستاد جنگ علیه ایران به رهبری 
آمریکا مستقر شده است؛ با این حال نمایندگان ترجیح دادند سوال از رییس جمهور را 

در چنین زمانی مطرح کنند.
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام خاطر نشان کرد: دشمن از هر روشی 
استفاده می کند تا علیه ایران اقداماتی را صورت دهد، تهدید می کند، تحریم می کند و 
می کوشد که اقتصاد ما را فلج کند. در ماه های اخیر شاهد نابه سامانی افسارگسیخته در 
حوزه اقتصاد بودیم. از سوی دیگر در داخل کشور هم شاهد اقدامات برخی از سودجویان 
بوده ایم. در چنین شرایطی طبعا باید تمام حواس دولت متوجه ساماندهی اقتصاد کشور 

و جلوگیری از بروز مشکلات بیشتر در زندگی مردم باشد.
انصاری افزود: فراموش نکنیم که جنگ روانی در فضای مجازی و واقعی علیه دولت 
آغاز شده است تا امید مردم را تضعیف و اعتماد آنان از مسئولین را از بین ببرند. بعضی از 
جریانات از خواسته های به حق به مردم سوء استفاده می کنند و می کوشند تا همزمان با 

جنگ اقتصادی دنیا علیه ایران جنگ روحی و روانی در داخل مدیریت کنند.
وی یادآور شد: به نظر می رسد طرح سوال از رییس جمهور، مشغول کردن رییس 

دولت و وزرا و مسئولین از مشکلات واقعی کشور است و کمکی به حل مشکلات نخواهد 
کرد. این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: همان طور که رییس جمهور در 
نامه به رییس مجلس شورای اسلامی نوشته اند حضور ایشان در مجلس فرصتی است تا 
خیلی شفاف و روشن برخی از مشکلات کشور را بیان کند. درست است که تاکنون دولت 
و شخص رییس جمهور بنا به ملاحظات سیاسی و مصلحتی و جلوگیری از ایجاد تنش 
میان قوای کشور کمتر سخن گفته اند، خویشتنداری کردند و حتی برخی کارشکنی ها 
سوء استفاده هایی که بعضا انجام شده است را بیان نکردند؛ این فرصتی است که ایشان 

بیایند و این مسائل را در مجلس شورای اسلامی بیان کنند.
انصاری سپس گفت: باز هم به دلیل رعایت برخی مسائل ایشان قادر نخواهند بود که 
تمامی موضوعات را بیان کنند، اما حالا که نمایندگان سوالاتی مطرح کردند و در سوالات 
آنها محورهایی وجود دارد که حتما باید برای افکار عمومی روشن شود ؛ در پاسخ به این 
پرسش ها برخی پشت پرده سیاست های کشور، دست هایی برای دخالت های بیجا وجود 
دارد و وجود نهادهای متعدد تصمیم گیری و سایر نارسایی هایی که وجو دارد باید برای 

مردم بیان شود.
وی افزود: تاکید می کنم زمان را مناسب نمی دانم و ای کاش زمان را در این شرایط 
برای رئیس جمهور و دستیارانشان باقی می گذاشتند تا حواسشان به اقتصاد و معیشت 

مردم باشد و با دشمنان خارجی در عرصه اقتصادی بگذرانند.
این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام تصریح کرد: با دستور رهبری  چند هفته ای 
است که جلسات منظم قوا برای جلوگیری از سو استفاده بیش تر سودجویان و وضعیت 
اقتصادی تشکیل شده که دولت باید وقتش را برای این جلسات تنظیم کند،  ولی الان 
بیشتر توجه دولت حتما معطوف حضور در مجلس و پاسخ گویی خواهد شد اما اگر در 
مجموع تا پایان، نمایندگان بر سوالشان باقی باشند باید این زمان را فرصتی برای پاسخ 

گویی ریشه ای به مشکلات فعلی کشور دانست.

معاون اول رییس جمهوری :

دستگاه ها به سرعت طرح های نیمه تمام را واگذار کنند 

مجید انصاری: 

سوال از رئیس جمهورکمکی به حل مشکلات نخواهد کرد

اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

خبــر

یک تحلیلگر مسائل سیاسی با تاکید بر این که در 
شرایط فعلی مردم به این که فردی در برابرشان بنشیند 
و به آن ها دلداری بدهد نیازی ندارند، اظهار کرد که 
اگر دولت و شخص رئیس جمهوری برنامه ای برای بیان 
طرح ها و ایده های اجرایی تصمیمات خود برای حل 
مشکلات به مردم را ندارند، بهتر است این کار را انجام 

ندهد.
اعضای  گفت وگوی  ضرورت  درباره  عبدی  عباس 
دولت و شخص رئیس جمهوری با مردم در شرایط فعلی 
اظهار کرد:  در شرایط فعلی مردم به این نیاز ندارند که 
فردی در برابر آن ها بنشیند و با آن ها صحبت کند و به 
آن ها دلداری و امید بدهد. نه تنها که فکر می کنم این 
گونه سخن گفتن نتیجه ای به همراه نداشته باشد، بلکه 
معتقدم این گونه سخن گفتن با مردم اثراتی  منفی در 

پی خواهد داشت.
وی گفت: امروز جامعه نیازمند این است که فردی 
صحبت  قصد  رئیس جمهوری  یا  دولت  طرف  از  که 
کردن با مردم را دارد، طرح ها و ایده های کاملا مشخص 
اجرایی را اعلام کند و بگوید دولت در مورد تک تک 
مسائل پیش روی کشور چه تصمیماتی گرفته و چگونه 
می خواهد آن ها را حل کند؟ اگر دولت چنین برنامه ای 
نداشته باشد و با این وجود بخواهد با مردم صحبت کند، 
به نظرم بهتر است این کار را انجام ندهد؛ چراکه اثرات 
تخریبی و نا امید کنندگی آن بیشتر از زمانی است که 

گفت وگویی میان دولت و مردم وجود نداشته باشد.
آیا  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  همچنین  وی 
و  اقتصادی  امور   متخصصان  با  دولت  گفت وگوی 
اجتماعی و کارشناسان این عرصه نمی تواند کمکی به 
حل مشکلات بکند؟ خاطرنشان کرد: معتقدم دولت 

نیاز چندانی به ایجاد گفت وگوی مستقیم با متخصصان 
اجتماعی و اقتصادی ندارد، بلکه باید کسانی را در مسند 
امور اقتصادی و مسائل اجتماعی قرار دهد که معتقد به 
استفاده از نظرات کارشناسان باشند و خود را در برابر 
مجموعه کارشناسی کشور و دانشگاهیان پاسخگو بدانند.

این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به برخی اظهار 
نظرها درباره لزوم ترمیم تیم اقتصادی دولت و ریاست 
سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: وقتی رئیس جمهوری 
با وجود اینکه تعداد زیادی از اقتصاددانان کشور به هر 
دلیل میگویند آقای نوبخت در سازمان برنامه و بودجه 
نباشد، ایشان را در این سازمان منصوب می کنند، نتیجه 
آن می شود که این تعداد زیاد اقتصاددان روابط فکری و 
حتی عاطفی خود را با دولت قطع می کنند. نمی خواهم 
بگویم که لزوماً آقای نوبخت مدیری خوب یا بد است 
و صحبت در این باره موضوع دیگری است، اما من اگر 
جای رئیس جمهوری بودم، حتما به نظرات این تعداد 
کارشناس که از دولت هم حمایت می کردند، احترام 
می گذاشتم.وی با بیان این که »درحوزه سیاست باید به 
نظرات حامیان احترام گذاشت و مشارکت آنها را جلب 
کرد«، خاطر نشان کرد: حتی اگر یقین داشته باشیم 
فردی را که منصوب می کنیم صلاحیت کافی دارد یا 
گمان داریم سیاستی را که اجرا می کنیم درست است، 
وقتی می بینیم تعداد قابل توجهی از کارشناسان با این 
اقدام مخالفند، باید به آن نظر احترام گذاشت و برای 
جلب مشارکت و حمایت با آنها همراهی کرد و اگر نه، 
اینکه که ما اقدامی را انجام دهیم که تعداد زیادی از 
حامیان با آن مخالفت کنند، به هیچ عنوان از اصول 
سیاست نیست. بنابراین نیاز خاصی به گفت و گوی 
با متخصصان و کارشناسان احساس  مستقیم دولت 

نمی شود، بلکه کافیست مدیرانی که برای حوزه های 
اجتماعی و اقتصادی منصوب می شوند، باید از افرادی 
باشند که در میان کارشناسان صاحب نفوذ هستند و به 
حسن مدیریت و گرفتن مشاوره مشهورند؛ همین برای 

متخصصان و کارشناسان کفایت می کند.
وی در گفت وگو با ایسنا، در ادامه در پاسخ به پرسش 
دیگری در باره شکل گیری برخی تجمعات اعتراضی در 
تهران و سایر شهرستان ها طی روزهای اخیر و ماهیت 
این تجمعات با تاکید بر این که »با توجه به اطلاعات 
موجود با قاطعیت نمی توان در مورد تجمعات اعتراضی 
اخیر و جزئیات آن نظر نهایی داد و مجبوریم با ظن و 
گمان و شبیه سازی در این باره نظر بدهیم«، گفت: این 
اعتراضات کمابیش در ادامه اعتراضات دی ماه گذشته و 
تا حدودی با همان وضعیت است، اما این احتمال وجود 
دارد که در مقایسه با اعتراضات دی ماه، سازمان یافته تر 
و با مقدمات بیشتری رخ داده باشد. بنابراین اعتراضات 
اخیر، ترکیبی از نارضایتی های مردم و برنامه ریزی هایی 
است که توسط گروه های سیاسی از خارج طراحی و 

اجرا می شود.
این تحلیلگر مسائل سیاسی خاطرنشان کرد: در 
نهایت برای این که تصویر بهتری از ماهیت تجمعات 
اعتراضی اخیر پیدا کنیم، بهتر است که بیش از آنکه به 
یک عامل خارجی و مسائلی از این قبیل تاکید کنیم، 
به همان نارضایتی ها و تامین نشدن مطالبات مردم در 
داخل تکیه کنیم و آن را عامل اصلی بدانیم و تلاش 
کنیم که به این مطالبات پاسخ دهیم؛ چراکه توطئه ها 
همواره از قدیم بوده، هست و خواهد بود، اما آنچه که 
تغییر یافته چگونگی و ضعف در پاسخ دادن به این 

مطالبات و تامین خواسته های مردم است.

عباس عبدی تحلیلگر مسائل سیاسی: 

مردم به دلداری نیازی ندارند

نایب رییس مجلس شورای اسلامی گفت: رییس 
جمهوری با حضور در مجلس موانع مقابل خود را بیان 
کند؛ این اقدام به نفع کشور است و باعث همراهی مردم 

خواهد شد.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی رییس 
جمهوری روزیکشنبه در نامه ای به علی لاریجانی رییس 
مجلس شورای اسلامی اعلام کرد : در فرصت مقرر برای 
پاسخ به سوال نمایندگان به مجلس خواهم آمد و این 
سوال می تواند فرصت خوبی باشد تا برخی حقایق را 
برای مردم عزیز کشورم بازگو کنم که آنها صاحب واقعی 
کشور هستند. علی مطهری در گفت وگو با خبرنگار 
سیاسی ایرنا در این باره اظهار داشت: اگر موانع پیش 
روی دولت به بهانه مصلحت کشور پنهان بماند، هدف 
های دولت محقق نخواهد شد. بیان حقایق باعث فشار 

افکار عمومی برای رفع موانع خواهد شد.
وی تاکید کرد: اگر آقای روحانی همه حقایق را در 
مجلس مطرح کند، حضور وی مفید خواهد بود. البته 
من این شجاعت را در ایشان نمی بینم که همه موانع را 
بگویند، باز به بهانه مصالح کشور بخشی از آنها را مکتوم 

نگاه می دارند.
نماینده مردم تهران درباره ارتباط زمان سوال از 
رییس جمهوری و شرایط کشور یادآور شد: در کشور 
هیچ وقت زمانی پیدا نمی شود که مشکل وجود نداشته 
باشد و ما آرامش کامل داشته باشیم. بنابراین نمی توان 
به زمان طرح سوال ایراد گرفت. در سؤال از رئیس 
جمهور در مجلس هشتم که خود من پرچمدار آن بودم 
و به سختی انجام شد همین ایرادها را مطرح می کردند 

در حالی که وارد نبود.
مطهری درباره مغایرت سوال از رییس جمهوری 
قانون  با  مغایرتی  این سؤال  اساسی گفت:  قانون  با 
اساسی ندارد. بر اساس اصل ۸۸ قانون اساسی حداقل 
یک چهارم کل نمایندگان مجلس می توانند از رییس 
جمهوری درباره یکی از وظایف او سوال کنند و رییس 
جمهوری موظف است در مجلس حاضر شده و به سوال 

پاسخ دهد.
وی ادامه داد: سؤالات مطرح شده توسط نمایندگان 
رییس  وظایف  حیطه  در  اسلامی  شورای  مجلس 
جمهوری است و منافاتی با قانون اساسی ندارد. قبلًا 

سؤال از رییس جمهوری رأی گیری نداشت اما بعد از 
سؤال از رییس جمهوری در مجلس هشتم، ما دیدیم 
این که رییس جمهور بیاید و حرفهایی بزند و برود 
و احیاناً مانند آقای احمدی نژاد مجلس را به تمسخر 

بگیرد، موجب کم اثر بودن سؤال است.
نایب رییس مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: لذا 
من طرحی ارائه کردم و در آن رأی گیری و قانع شدن یا 
نشدن نمایندگان از پاسخ های رییس جمهوری را اضافه 
کردم و به تصویب مجلس رسید. بنابراین امروز سؤال از 

رییس جمهوری مؤثرتر است.
با امضای ۸٠  از رییس جمهوری  تقاضای سوال 
نماینده و در پنج محور در جلسه علنی روز چهارشنبه 

گذشته 1٠ مرداد ماه اعلام وصول شد.
عدم موفقیت دولت در کنترل قاچاق کالا و ارز، 
استمرار تحریم های بانکی، عدم اقدام شایسته دولت 
درکاهش نرخ بیکاری، رکود اقتصادی شدید چندین 
ساله، افزایش شتابان نرخ ارزهای خارجی و کاهش 
رییس  از  سوال  محور  پنج  ملی  پول  ارزش  شدید 

جمهوری است.

علی مطهری:

روحانی در مجلس از موانع مقابل خود بگوید

مرتضی  بهشتی *

سید علی شاه صاحبی*

روح الله جمعه ای *
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طرح استیضاح وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از اعتماد 
مجدد در اسفند سال گذشته به گونه ای کلید خورد که برخی از 
کارشناسان آن را نمایش تبلیغاتی مخالفان دولت و شماری دیگر 

برآورده نشدن انتظارات موجود از این مجموعه دانستند. 
گستردگی مسوولیت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی سبب 
شد تا حسن روحانی رییس جمهوری، علی ربیعی را در دولت 
یازدهم به عنوان وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به مجلس معرفی 
کند و نمایندگان مجلس با 163 رای موافق در برابر1٠٠ رای 
مخالف و ٢1 رای ممتنع به وی رای اعتماد دادند و او برای چهار 

سال مسوولیت این وزارت خانه را برعهده گرفت. 
در دولت دوازدهم نیز برای دومین بار نیز نام علی ربیعی در 
لیست وزرای پیشنهادی رییس جمهوری به چشم می خورد 
و مجلس شورای اسلامی در ٢9 مرداد 1396 خورشیدی با 
191 رای موافق در برابر 79 رای مخالف و 15 رای ممتنع به 
علی ربیعی رای اعتماد داد و سکان اداره وزارت تعاون، کار و رفاه 

اجتماعی را برای دومین دوره پیاپی به او سپرد. 
* پیشینه علمی و اجرایی علی ربیعی 

علی ربیعی معروف به عباد در 1334 خورشیدی در محله 
جوادیه در جنوب تهران به دنیا آمد و پیش از انقلاب تکنیسین 
کارخانه »جنرال موتورز« بوده است. وی پس از انقلاب تحصیلات 
خود را تا مقطع دکتری ادامه داد و در سال 136٠ مسوول شاخه 
کارگری حزب جمهوری اسلامی شد و به عضویت سپاه پاسداران 
درآمد. وی همچنین عضو مؤسس و عضو شورای مرکزی خانه 
کارگر بوده است. ربیعی مدرس دانشگاه تهران، عضو هیات علمی 
دانشگاه پیام نور، محقق و نویسنده در حوزه جامعه شناسی 
سیاسی بود و مشاور اجتماعی رییس دوره اصلاحات برعهده 
داشت. عمده دغدغه های او در سال های اخیر مطالعه فساد و 
راهبردهای مقابله با آن بوده  و این در حالی است که بنابر گفته 
منتقدان بیشترین فساد در زیرمجموعه او به وقوع پیوسته است.

* سند ملی اشتغال مبتنی بر کار شایسته 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان متولی اصلی امر 
اشتغال زایی در کشور »سند ملی اشتغال مبنی بر کار شایسته« 
را تهیه کرده است. این سند با همکاری تمام دستگاه های مسوول 
از جمله مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، بانک مرکزی 
و فعالان بخش های تعاونی و خصوصی و پس از 14 هزار ساعت 
کار کارشناسی با حضور کارشناسان داخلی و خارجی، 76 جلسه 
تخصصی، 1٢ جلسه تصمیم گیری و هزار و 5٠٠ نفر روز کار 
مطالعاتی تدوین شد.  سند ملی اشتغال مبنی بر کار شایسته به 
گونه ای تنظیم شده که نخست دارای پویایی است و در طی اجرا 
توسعه می یابد، همچنین برای آن سازوکار ارزیابی و پایش پیش 
بینی کرده اند و مجموعه ای ملی به شمار می رود که با حضور 
معاونان وزیران و دستگاه ها، مدیران و کارشناسان بخش های 

دولتی، تعاونی و خصوصی تشکیل شد. 
* راه اندازی پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان 

پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان در اردیبهشت 1397 خورشیدی 
راه اندازی شد. در این پایگاه اطلاعات هویتی ایرانیان به ثبت 
رسیده و بدین وسیله شغل، محل اشتغال و میزان حقوق افراد 
مشخص و همچنین با استفاده از این پایگاه، جلوی سوء استفاده 
افراد در زمینه همپوشانی بیمه ای گرفته می شود. علی ربیعی 
در ارتباط با کارایی این پایگاه یادآور شد: آمار نشان می دهد 
همپوشانی بیمه ای کارکنان دولت هشت درصد، روستاییان 6٢ 
درصد، بیمه همگانی ٢9 درصد و دیگر اقشار ٢ درصد است. 
روستاییان، سطح یک خدمات بیمه تامین اجتماعی را در محل 
زندگی و سطح ٢ را از سازمان تامین اجتماعی دریافت می کنند و 
یک روستایی با ٢ دفترچه به واحدهای درمانی مراجعه نمی کند. 
اگر هر ٢ سطح این خدمات را حذف می کردیم فشار مضاعفی به 
روستاییان وارد و موجب نارضایتی اجتماعی آنان می شد اما برپایه 
مکانیزم پیش بینی شده، وقتی روستاییان برای تعویض دفترچه به 

بیمه مراجعه کنند، یک دفترچه برایشان صادر می شود. 
* واگذاری شرکت های اقتصادی به بخش خصوصی 

مدیریت دولتی در شرکت های اقتصادی باعث می شود تا 
عملکرد این موسسه ها مطلوب نباشد. حجم کاری بالای وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی سبب شد تا این وزارتخانه با واگذاری 
شرکت های سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( به بخش 
خصوصی، عملکرد این وزارتخانه را ارتقا بخشد. هلدینگ شستا 
یک بنگاه اقتصادی بسیار بزرگ است که واحدهای صنعتی قابل 

توجهی در زیر مجموعه اش در حال فعالیت هستند. 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به سودآوری قابل توجه 
در شرکت شستا، گفت: کارهای اقتصادی ما به گونه ای بوده که 
شرکت شستا با میانگین فروش هشت هزار و ۸٠٠ میلیارد تومان 
به ٢1 هزار میلیارد تومان افزایش یافت و سود خالص شستا از ٢6 

هزار میلیارد تومان به 33 هزار و 5٠٠ میلیارد تومان سوددهی و 
ارزش افزایش یافته است. 

* ساز کوک مخالفان در سنگ اندازی علیه وزیر کار
طرح  بار  چندین  یازدهم  دولت  ابتدای  از  ربیعی  علی   
استیضاحش در مجلس کلید خورد. در روزهای پایانی 1396 
خورشیدی، یک بار دیگر طرح استیضاح علی ربیعی در مجلس 
اعلام وصول شد. برخی انگیزه استیضاح کنندگان را درخواست 

برای واگذاری پتروشیمی ها عنوان می کردند. 
این استیضاح که در ٢٢ اسفند 1396 خورشیدی برگزار 
شد حاشیه هایی داشت، آنچه در جلسه استیضاح علی ربیعی 
به چشم می آمد تحت الشعاع قرار گرفتن سابقه امنیتی وی در 
وزارت اطلاعات بود در همین ارتباط فریدون حسنوند نماینده 
اندیمشک و رییس کمیسیون انرژی در اظهاراتی به نام مستعار 
امنیتی ربیعی )عباد( اشاره کرد و گفت که وی در حالی در ستاد 
میرحسین موسوی حضور داشت که پس از سرزنش اصولگرایان 
گفت نفوذی نظام در این ستاد بودم. البته غلامرضا تاجگردون 
یکی دیگر از موافقان استیضاح وی سوابق امنیتی وی را افتخار 
آمیز دانست و موارد دیگری را به عنوان مخالفت خود اعلام کرد. 
با  موافقت  در  بوکان  مردم  نماینده  عثمانی  محمدقسیم 
استیضاح علی ربیعی وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی در صحن 
علنی مجلس با اشاره به اینکه ربیعی وزارت تعاون را به وزارت 
»حصر تعاون« تبدیل کرده است خطاب به وی عنوان داشت: 
»مدیریت شما موجب شده است که سهم تعاونی ها از اقتصاد 
کشور هر روز کاهش یابد و امروز بیش از ٢۸ درصد تعاونی ها به 
حالت تعطیل درآمده است و استمرار مدیریت شما تعاون را از 

عرصه اقتصاد حذف می کند.«
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی ربیعی را نه وزیر 
»رفاه اجتماعی« بلکه وزیر تبعیض اجتماعی برشمرد و خطاب به 
او گفت: »شما صندوق تامین اجتماعی را به وجه المصالحه باندی 
و جناحی تبدیل کردید؛ الحق شما استادید! استاد گماردن افراد 
متخصص در تخصص های غیرمرتبط.« شهاب نادری نماینده 
مردم پاوه در مجلس شورای اسلامی و موافق استیضاح علی ربیعی 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: »آقای ربیعی بزرگ ترین 
سرمایه گذاری کشور در اختیار شما است، مثل شستا و سازمان 
بازنشستگی که هیچ وقت بر روی آن مدیریتی نبوده است. شما 
و  کارگران  برای  اقدامی  چه  هستید، تاکنون  کارگران  متولی 
بازنشستگان انجام داده اید؟ تخلفات گسترده در مجموعه وزارت 
تعاون سوء مدیریت به واسطه انتصاب افراد ناشایست، ناکارآمد و 

بدون تخصص از عملکردهای شما است.«
* کارت زردهای نمایندگان مجلس به علی ربیعی

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نشست علنی چهارم آذر 
1393 پس از بررسی سؤال ملی محمدرضا پورابراهیمی نماینده 
کرمان مبنی بر ملاک در انتخاب و انتصاب مدیران صندوق های 
زیرمجموعه وزارت تعاون یعنی صندوق بازنشستگی کشوری و 
تأمین اجتماعی چیست؟ از علی ربیعی وزیر کار، تعاون و رفاه 
اجتماعی، سوال کرد اما نمایندگان از پاسخ های ربیعی قانع 
نشدند و با 9۸ رأی موافق، 95 رأی مخالف و 11 رأی ممتنع 
از ٢19 نماینده حاضر در جلسه به وزیر کار، کارت زرد دادند. 
دومین کارت زرد مجلس به ربیعی در 31 شهریور 1394 با 
سوال فاطمه آلیا مبنی بر علت عدم اجرای قانون جامعه حمایت 
از حقوق معلولان و بی توجهی به مشکلات اساسی آنها و استفاده 

از سازمان بهزیستی به عنوان حیاط خلوت هزینه ها و برنامه های 
تبلیغاتی تعلق گرفت و در جریان آن از 197 نماینده 94 تن رای 
موافق، 7۸ رای مخالف و هشت رای ممتنع دوباره به او کارت زرد 
نشان دادند. نمایندگان 1٢ مهر 1396 در جریان بررسی سوال 
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده مردم شاهین شهر در پارلمان 
از علی ربیعی وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی درباره در اختیار 
گرفتن بازار کار کشور و فرصت های شغلی آن از سوی اتباع بیگانه 
بود با 1٢6 رای موافق، 64 رای مخالف و ۸ رای ممتنع از مجموع 
٢13 نماینده حاضر در صحن پارلمان این سوال را وارد دانستند 
و براساس آن علی ربیعی از مجلس سومین کارت زرد خود را 

دریافت کرد.
* تکرار استیضاح علی ربیعی

شماری از نمایندگان مجلس در حالی که از آخرین استیضاح 
علی ربیعی پنج ماه بیشتر نمی گذرد، باز طرح استیضاح وزیر 
کار و رفاه اجتماعی را مطرح کرده و دومینوی استیضاح را 
بار دیگر به جریان انداختند. برخی از کارشناسان در ارتباط 
با این موضوع که نمایندگان در چنین فرصت کوتاهی، چگونه 
انتظار برآورده شدن موارد استیضاح گذشته را داشته اند، ابراز 
تردید کرده اند. مرتضی افقه رییس پیشین دانشکده اقتصاد 
دانشگاه شهید چمران اهواز درباره استیضاح علی ربیعی می 
گوید: »وزیری که معتقد است که صدای مردم را باید شنید، 
با معترضین باید گفت وگو کرد، فریاد می زند وضع کارگران، 
سالمندان و بازنشستگان خوب نیست، نمی تواند در یک فضای 

لیبرال زده و بنگاه دوست تحمل شود.« 
تاخیر یا عدم وصول استیضاح وزیر کار از طرف هیات رییسه 
مجلس موجب شد تا نمایندگان استیضاح کننده دوباره دست 
به کار شوند؛ علی اصغر یوسف نژاد عضو هیات رییسه مجلس 
دهم در این ارتباط گفت که طبق مواد ٢٢٢ و ٢٢3 آیین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی، طرح استیضاح وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی که 1٢ تیر 1397 به کمیسیون اجتماعی ارجاع 
شده بود با توجه به پایان مهلت مقرر با 4٠ امضاء اعلام وصول 
شده است، بنابر گفته وی، مطابق ماده ٢٢5 آیین نامه داخلی 
مجلس شورای اسلامی وزیر ظرف 1٠ روز موظف به حضور در 
مجلس و ارایه توضیحات به نمایندگان است. علی ربیعی باید روز 
چهارشنبه، 17 مرداد برای دومین بار استیضاح شود. استیضاح 
کنندگان عمل نکردن به برنامه های اعلامی، امنیت شغلی 
کارگران، مشکلات بیمه روستاییان و قالیبافان، عدم تعامل با بیمه 
گزاران، مشکلات سازمان تامین اجتماعی و شرکت های وابسته، 
مشکلات شستا، استفاده نکردن از مدیران جوان، عدم برنامه و 
چشم انداز شفاف و عملی برای کارگر و کارفرما، توجه نداشتن 
به سیاست های کلان و برنامه های اقتصادی کشور را از جمله 

محورهای طرح این استیضاح عنوان کرده اند.
در حالی که حق دفاع در کمیسیون مربوطه از ربیعی گرفته 
شده است وی در پیامی که در اینستاگرام و در آستانه سومین 
استیضاح خود توئیت کرده نوشت: »در هفت ماه دوبار از مجلس 
رای اعتماد گرفتم. دوباره استیضاح می شوم در حالی که حق 
دفاع در کمیسیون را نداشتم و مستقیم به صحن آورده شدم. 
خود را پاسخگوی مردم و نمایندگان می دانم. به عموم نمایندگان 
دلسوز و پاک احترام می گذارم. علت اصلی استیضاح را نمی دانم 
ولی استیضاح پس از تنها پنج ماه از استیضاح قبلی را عجیب 

می دانم.« 

افراد کارآمد در سازمان  از عدم بکارگیری  انتقاد   *
تامین اجتماعی 

برخی از نمایندگان مجلس عدم بکارگیری افراد کارآمد را در 
سازمان تامین اجتماعی و بدهی های این سازمان را از جمله 
انتقادهای وارد شده به وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی عنوان می 
کنند در حالی که حدود سه میلیون و 4٠٠ هزار تن با پرداخت 
حق بیمه هفت درصدی برسر سفره تامین اجتماعی نشسته اند، 
بدهی دولت در پایان 1396 خورشیدی به 1۸٢ هزار میلیارد 
تومان رسیده است و تامین اجتماعی باید برای پرداخت حقوق 
وام بانکی با 35 درصد بهره بگیرد یا اموال سازمان از طریق شستا 

بفروش برسد تا بخشی از منابع حقوق و مستمری تامین شود.
دهقان کیا نایب رییس کانون بازنشستگان تامین اجتماعی 
شهر تهران با بیان این که بدهی تامین اجتماعی با بهره مرکب 
محاسبه شده است و باید با بهره ساده حساب شود و به این ترتیب 
1٠٠ هزار میلیارد تومان از بدهی تامین اجتماعی می افتد و به 
هوا می رود گفت: »در دولت اصلاحات بدهی دولت به تامین 
اجتماعی پنج هزار و 6٠٠ میلیارد تومان بود، در پایان دولت نهم 
به 63 هزار میلیارد تومان رسید و در این دولت 1۸٢ هزار میلیارد 
تومان شد. این بدهی سه برابر شده و ما را به وحشت انداخته 
و وضعیت سازمان را دچار بحران می کند که آثارش به نظام 
برمی گردد. امروز نظام مهم است نه افراد که چه کسی وزیر و یا 

مدیرعامل سازمان باشد.«
وی با وجود انتقاد از طرح استیضاح وزیر در شرایط کنونی، 
اظهار داشت: »تیم وزارت رفاه تدبیری در این مدت برای این 
موضوع نداشته اند و ما عقب مانده ایم. از سوی دیگر 79 قلم 
داروهای ما را از شمول بیمه تامین اجتماعی خارج کرده اند. 
اکنون وضعیت تامین اجتماعی مناسب نیست و ما به این کارنامه 
عملکردی اعتراض داریم و نه به شخص. وزیر رفاه انسانی خوب 
و انقلابی است ولی توان تیمش در حد همین کارنامه بوده است. 
انتظار ما حفظ استقلال تامین اجتماعی و سه جانبه گرایی بود. 
هرچند اگر قرار باشد بگوییم عملکردشان خوب نبوده نمی شود 
به اصطلاح همه گناه ها را گردن مدیرعامل سازمان و وزیر رفاه 
انداخت، ولی انتظار داشتیم ایستادگی کنند و اگر نمی توانستند 
کار کنند استعفا می دادند. آقایان در برابر موضوع کسر 1٠٠ 
هزارمیلیارد تومان از مبلغ بدهی دولت به تامین اجتماعی سکوت 

کرده اند و اقدامی نمی کنند.«
احد آزادی خواه نماینده مردم ملایر با اشاره به اظهارات برخی 
افراد مبنی بر اینکه استیضاح علی ربیعی وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در مجلس تسویه حساب سیاسی است، اظهار کرد: 
»متاسفانه در استیضاح برخی از وزرا دخالت های سیاسی وجود 
دارد و در استیضاح های گذشته هم از این سیاسی کاری ها دیده 
ایم. شش ماه پیش هم استیضاح علی ربیعی برگزار شد و وی 
باید در این مدت تغییراتی را در وزارتخانه خود اعمال می کرد، 
اما ضعف بسیاری از افراد در این وزارتخانه منجر به مطرح شدن 

دوباره استیضاحش شد.«
*  تامین مالی، تسهیل نظام مالیاتی و اصلاح نظام 

گمرکی؛ سه چالش مهم در بخش تعاون
با وجود اقدامات مثبتی که در بخش تعاون صورت گرفته 
است، هنوز این حوزه از مشکلات عدیده ای چون تامین مالی، 
تسهیل نظام مالیاتی و اصلاح نظام گمرکی رنج می برد و با توجه 
به فشارهایی که به تبع تحریم ها وارد می شود این مساله تشدید 

خواهد شد.
با توجه به این موضوع که تعاون به عنوان یکی از سه رکن 
اقتصاد ملی مطرح است و در سال های گذشته با عقب ماندگی 
های سنواتی مواجه بوده است وحدت و همسویی متولیان این 
حوزه را برای شکوفایی و دمیدن حیاتی دوباره به شریان های 

آن می طلبد.
* فرجام سخن 

بیش از یکسال از فعالیت دولت دوازدهم می گذرد و علی 
ربیعی وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی در کابینه تلاش کرده است 
تا در دوره دوم مسوولیت خویش در حوزه رفاه اجتماعی اقداماتی 
را برای بهبود معیشتی قشرهای مختلف مردم انجام دهد که در 
این میان باید به برنامه هایی چون فراگیر شدن بیمه ها، ایجاد 

اشتغال و جلوگیری از تضییع حقوق کارگران اشاره کرد. 
با توجه به این موضوع که وزراتخانه تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
وزارتخانه ای با گستره مسوولیت بزرگ و اداره آن امری بسیار 
وزیر  به  انتقادها  وجود حجم  با  و  می شود  محسوب  دشوار 
تعاون،کار و رفاه اجتماعی باید منتظر ماند و دید که آیا علی ربیعی 
این بار با کارت قرمز مجلس شورای اسلامی مواجه خواهد شد یا 
آن که برای ادامه کار از نمایندگان مجلس رای اعتماد گرفته و در 

لیست وزرای دولت دوازدهم باقی خواهد ماند. 

رئیس قوه قضاییه گفت: سیاه نمایی و پمپاژ یأس و ناامیدی زمینه سازی برای اقدامات دشمن در کشور است. 
آیت الله صادق آملی لاریجانی روز دوشنبه در جلسه مسئولان عالی قضایی با بیان اینکه دشمن با تمام توان خود 
برای ناراضی سازی و ایجاد آشوب در ایران به میدان آمده است، به اقدامات برخی عناصر داخلی که زمینه ساز فعالیت 
های دشمن می شوند، اشاره کرد.وی افزود: یکی از بزرگترین زمینه ها، پمپاژ یاس، ایجاد ناامیدی و سیاه نمایی است 
که متاسفانه برخی در داخل، خواسته یا ناخواسته مشغول این زمینه سازی هستند. هر کس از دیگری سبقت می گیرد 
که بگوید فساد کل کشور را گرفته است. یکی می گوید فساد سیستماتیک در کشور وجود دارد و دیگری مدعی است 
فساد، همه جایی شده و قوه قضاییه هم اراده ای برای برخورد ندارد، چون خودش هم درگیر فساد است. واقعا این همه 
سخن خلاف واقع بر چه اساسی بیان می شود؟رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه هیچکس منکر وجود فساد نیست اما 
دستگاههای نظارتی در تلاش برای مقابله با آن هستند، اظهار داشت: در دستگاه اجرایی، قوه قضاییه و مجلس، هزاران 
نیروی متدین، دلسوز، تلاشگر و پاک دست مشغول خدمت رسانی هستند. چگونه می توان همه این افراد را متهم 
به فساد کرد؟ اینکه برخی افراد، قضات شریف را متهم به حرام خواری می کنند، در نظر ندارند که با این سخن، حق 
هزاران قاضی شریف را تضییع می کنند و با این کار، آب به آسیاب دشمن می ریزند.آیت الله آملی لاریجانی با بیان 
اینکه تعداد مدیران و کارکنان خدوم، دلسوز و متدین در کشور بسیار زیاد است و این افراد مایه امیدواری هستند، اظهار 
داشت: هیچکس منکر وقوع برخی سوء تدبیرها و اشتباه ها نیست اما به مردم اطمینان می دهیم که قوای مختلف 
کشور در تلاش برای رفع مشکلات هستند. جلسات اخیر اقتصادی سران قوا به دستور مقام معظم رهبری به صورت 
مستمر در حال برگزاری است و تصمیمات عاجلی برای رفع مشکلات اتخاذ می شود. هرگز از برخی اشتباه ها دفاع 

نمی کنیم اما به شدت با سیاه نمایی و ایجاد ناامیدی در جامعه، مخالفیم.
* توصیه علما و مراجع را سخن حق می دانیم

آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به توصیه های اخیر جمعی از مراجع معظم تقلید، علما، فضلا، ائمه جمعه و دلسوزان 
انقلاب به دستگاه قضایی برای رسیدگی، قاطع، سریع و شجاعانه به پرونده های مربوط به مفاسد اقتصادی، تصریح کرد: 
همه این توصیه ها را از سر دغدغه و دردمندی می دانیم؛ گر چه لسان و ادبیات برخی از این توصیه ها متفاوت بود و گاه با 
بی مهری هایی همراه شد اما برای ما آنچه اهمیت دارد، محتوای این توصیه هاست و سخن این بزرگواران خصوصا مراجع 
و علما را، سخن حق می دانیم. رئیس قوه قضاییه افزود: دستگاه قضایی این توصیه ها را ارج می نهد و بر این اساس به همه 
دلسوزان و ملت شریف ایران قاطعانه اطمینان می دهم که ضمن استقبال از چنین توصیه هایی، به آنها عمل خواهد شد؛ 
چنانکه تا کنون نیز به همین منوال بوده و با مفاسد در همه ابعاد آن برخورد قاطع و جدی داشته ایم.آیت الله آملی لاریجانی 
این نحوه نگرش امت بیدار، مراجع، علما و دلسوزان انقلاب را ذخیره و پشتوانه ای مهم برای دستگاه قضایی توصیف کرد 
و ادامه داد: چنین دغدغه هایی واقعا برای مسئولان رسیدگی کننده به پرونده ها دلگرم کننده است و معتقدیم که با این 

سرمایه بزرگ اجتماعی، کار عظیم مبارزه با فساد به شکلی بهتر و موثرتر انجام خواهد شد.
*  برای برخی پرونده های اقتصادی کیفرخواست صادر شده است

رئیس قوه قضاییه به ذکر چند نکته دریاره مقابله دستگاه قضایی با مفاسد به ویژه در ایام اخیر پرداخت و اظهار 
داشت: ما از همان روزهای ابتدایی طرح این مسائل، شعب ویژه ای را تشکیل دادیم و شعب ویژه ای با بازپرسان ویژه 
برای این کار تعیین کردیم تا با فراغت کافی به پرونده ها رسیدگی کنند. وی ادامه داد: دادستان تهران، معاون اول 
قوه قضاییه و دادستان کل کشور، هر کدام در ابعاد مختلف به نظارت جدی و دقیق بر جریان تحقیقات و رسیدگی ها 
اقدام کردند که در نتیجه آن، طی دو روز گذشته چند کیفرخواست در این زمینه صادر شد و تحقیقات در سایر پرونده 
ها ادامه دارد. آیت الله آملی لاریجانی با بیان اینکه قوه قضاییه اقدامات خویش را موکول به بیان دغدغه های بزرگان 
نکرده و با وجود استقبال از این توصیه ها، همواره وظیفه ذاتی خود را در رسیدگی به پرونده های مهم و ملی انجام 
داده است، ادامه داد: معتقدیم در این قبیل پرونده ها، مرتکبان جرایم بیش از هر چیز، به اعتماد عمومی ضربه زده اند 
و بر همین اساس باید به این جرایم با جدیت و اولویت رسیدگی شود.رئیس قوه قضاییه در ادامه با بیان اینکه پرونده 
های قضایی به ویژه پرونده های بزرگ مربوط به مفاسد اقتصادی از پیچیدگی های فنی و حقوقی خاصی برخوردار 
است، خاطرنشان کرد: این بسیار ساده انگاری است که بگوییم مشخص است این متهمان مفسد فی الارض هستند و 
قوه قضاییه باید اعدامشان کند. اگر رسیدگی به جرایم اینقدر ساده بود، دستگاه قضایی این مقدار درگیر پرونده ها نمی 

شد. بر این اساس، ضمن تاکید بر سرعت، قاطعیت، شجاعت و بی اعتنایی به خط قرمزهای توهمی در رسیدگی ها که 
قضات شریف نیز همواره در این راستا گام برداشته اند، توصیه می کنیم که ساده انگاری نشود و اتقان در رسیدگی ها 
مدنظر قرار گیرد.آیت الله آملی لاریجانی تاکید کرد: ما هرگز اجازه نداریم با ساده انگاری، حقوق مردم و حتی حقوق 
متهمان را گرچه متهم به افساد فی الارض باشد تضییع کنیم. در روند تحقیقات و رسیدگی ها باید ادعاهای دو طرف 
شنیده شود و اسناد ارائه شده مورد بررسی دقیق قرار گیرد. این کار، ساده نیست. گاه متاسفانه در برخی سخنرانی ها 
به گونه ای القا می شود که گویی افساد فی الارض یک شخص محرز شده و همه دلایل و شواهد کامل است اما قوه 

قضاییه دست روی دست گذاشته و مرتکب را مجازات نمی کند!
* در رسیدگی ها هیچ خط قرمز و تعارفی نداریم

رئیس قوه قضاییه با تاکید بر سرعت در رسیدگی ها در حد میسور، به تماس یکی از علمای بزرگ با ایشان اشاره 
و اظهار کرد: این عالم بزرگ، خواستار قاطعیت در رسیدگی ها بودند و خواستند که ما اقدامات انجام شده را به مردم 
اعلام کنیم. بنده در همینجا اعلام می کنم که دستگاه قضایی از ابتدا با ورود جدی به این موضوع و اختصاص قاضی 
و شعبه ویژه برای هر یک از موضوعات مربوط به خودرو، موبایل، سکه و ارز، رسیدگی قاطع و قانونی به این پرونده 
ها را در دستور کار قرار داده است اما نباید با برخی اظهارات، افرادی را که دلسوزانه و به صورت جهادی از ساعات 
ابتدایی روز تا پاسی از شب در پی کشف حقیقت و رسیدگی دقیق به این قبیل پرونده ها هستند، دلسرد کنیم. ما در 
رسیدگی ها هیچ خط قرمز و تعارفی نداریم اما حقوق مردم و متهمان را هم به هیچ عنوان ضایع نخواهیم کرد. شاهد 
تلاش قضات متدین و سخت کوش و انقلابی ما همین است که در دو روز اخیر هفت کیفرخواست برای مجرمین 

آماده ارسال برای دادگاه شده است.
آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به تاکیدات حضرت امام )ره( و مقام معظم رهبری مبنی بر لزوم حفظ حقوق متهمان، 
یادآور شد: این تاکیدات کاملا اسلامی، شرعی و قانونی است و باید برای جلوگیری از تضییع حقوق متهمان و مردم، در 
تعیین مصادیق دقت و توجه زیادی به خرج داد.رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه »سرعت« در رسیدگی ها توصیه ای منطقی 
است، تصریح کرد: اگر متهمی مدعی است مجوزی برای اقدام خود داشته است، موظفیم آن مجوز را به دقت بررسی 
کنیم. اگر یک معاون مدعی است از مافوق خود برای انجام کاری دستور داشته، باید این موضوع را موشکافانه مورد واکاوی 
و رسیدگی قرار دهیم. اسنادی که ارائه می شوند باید مورد کارشناسی دقیق قرار گیرند. همه این موارد مستلزم صرف یک 
زمان منطقی است و ضمن پذیرش توصیه آحاد مردم، دلسوزان انقلاب و مراجع معظم با تمام وجود، از همه این بزرگواران 

می خواهیم که اجازه دهند قوه قضاییه کار خود را در فضایی آرام به شکل صحیح و متقن انجام دهد تا حقی از هیچ یک 
از اطراف پرونده ها تضییع نشود.آیت الله آملی لاریجانی در ادامه با تاکید بر ضرورت بستن سرچشمه های فساد از سوی 
دستگاه اجرایی، اظهار کرد: بارها این موضوع را بیان کرده ایم که قوه قضاییه باید نقطه آخر برخوردها باشد. دستگاه اجرایی 
نباید کار را رها کند تا آنجا که ماجرا به دستگاه قضایی کشیده شود. بزرگترین ضایعه در چنین روندی این است که اعتماد 

عمومی آسیب می بیند و سپس رسیدگی به موضوع آغاز می شود. 
* مسئولان اجرایی به محض مشاهده جرم، موظف به اعلام آن به دادستان هستند

رئیس قوه قضاییه با انتقاد از برخی مسئولان اجرایی به دلیل عدم نظارت های به موقع خاطرنشان کرد: به عنوان 
مثال، وزارتخانه ای که مسئول ورود کالا به کشور است، نظارت نمی کند و بر همین اساس خودرو به صورت قاچاق یا 
با تخلف در ثبت سفارش و تخصیص ارز، وارد کشور می شود. از آن بدتر این است که ادعا می کنند از موضوع مطلع 
بودیم و آن را به حراست مجموعه خود اعلام کرده ایم. نباید فراموش کرد که اگر یک مسئول دولتی با جرمی مواجه 
شد، موظف است فورا آن را به دادستان اعلام کند. پنهانکاری در این قبیل موارد به هیچ وجه قابل توجیه نیست. میان 
دستور روشن قضایی با اعلام فلان مامور محترم حراست، تفاوت وجود دارد. وقتی دستگاه قضایی به یک موضوع ورود 
کند، قضیه زودتر به نتیجه می رسد.آیت الله آملی لاریجانی افزود: از عجایب است مسئول محترمی که در بعد نظارتی 
کم کاری داشته حالا شروع کرده به توییت کردن که فلان شخص دستگیر شده است. شما بهتر است وظیفه خود را 
انجام دهید. قوه قضاییه و نیروی انتظامی نیز به وظایف خود آشنا هستند و کارشان را انجام می دهند. گاهی تبلیغاتی 
بودن توییت ها، کاملا عریان است. بهتر است مسئولان به جای این قبیل اقدامات تبلیغاتی، وظایف نظارتی خود را به 
موقع انجام دهند تا سرچشمه فساد بسته شود.رئیس قوه قضاییه گفت: متاسفانه زمانی هم که بازرسان سازمان بازرسی 
در جایی مستقر می شوند، همه ناراحتند در حالیکه اگر سازمان بازرسی روی موضوعات خیمه نزند، تخلفات مسلماً 
بیش از اینها خواهد بود.آیت الله آملی لاریجانی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به عملیات روانی سنگین 
دشمن علیه مردم ایران و نظام جمهوری اسلامی، تصریح کرد: آمریکایی ها از سابق مشغول سنگ اندازی بوده اند اما 
دشمنی های آنها در این روزها بسیار آشکارتر از گذشته شده است. برخی از دولتمردان آمریکا سخن از تغییر نظام 
جمهوری اسلامی به میان می آورند و برخی دیگر می گویند منظورشان این نیست. با وجود همه این تناقض گویی 
ها، آنچه مشخص است این است که همه نیروهای خود اعم از ضد انقلاب داخلی و خارجی، کانال های ماهواره ای، 
سایت هایی که میلیون ها دلار برای فعالیت آنها هزینه کرده اند و منافقین را بسیج کرده و برای ایجاد آشوب در کشور 

ما همه تلاش خود را به کار گرفته اند. 
* اعتراض، حق مردم است اما با آشوب تفاوت دارد

رئیس قوه قضاییه با اشاره به فراخوان های دشمنان برای ایجاد آشوب در کشور گفت: خوشبختانه چندان هم به 
آنها اعتنا نمی شود و با صرف این همه هزینه و تبلیغات، گاه 5٠ نفر را هم نمی توانند در یک جا جمع کنند. در دی 
ماه بر اثر پاره ای اشتباهات، جریاناتی رخ داد که دشمن را امیدوار کرد منتها ملت بیدار و بصیر کشورمان، فورا با روشن 
ساختن مرز بین اعتراض و آشوب، توطئه دشمن را خنثی کردند. در این راستا، مسئولان نیز موظفند حرف حق مردم 
را بشنوند و اعتراض را حق مردم بدانند.آیت الله آملی لاریجانی، اعتراض را متفاوت از حمله به پلیس، به آتش کشیدن 
خودروی نیروی انتظامی و تخریب اموال دانست و خاطرنشان کرد: اعتراض، حق مردم است اما مردم هم راضی نیستند 
که اعتراض و حرف حقشان آغشته به آشوب شود. بازاری و کارگر، حق دارند اعتراض کنند اما هرگز نمی خواهند 
اعتراضشان لابلای اغتشاش و آشوب، گم شود. کارگر و کاسب اهل آشوب نیستند. مردم با وجود اینکه برخی اعتراضات 
را دارند اما امنیت برایشان از هر چیزی مهم تر است و بر همین مبنا خواستار برخورد با آشوبگران هستند. قوه قضاییه و 
نیروی انتظامی نیز با اقتدار و قاطعیت در مقابل آشوبگری می ایستند و اجازه نمی دهند که خواسته های بر حق مردم، 
از مسیر صحیح خود منحرف شود.رئیس قوه قضاییه از تلاش های ماموران نیروی انتظامی در برخورد با آشوبگران 
قدردانی کرد و گفت: وقتی در بازرسی ها از مخفیگاه های آشوبگران اسلحه های خودکاری نظیر کلاشینکف کشف می 
شود، یعنی تلاش هایی برای به آشوب کشیدن اعتراضات در جریان است و غربیها با سخافت هر چه تمام تر از چنین 
اقداماتی حمایت می کنند. ضمن مقابله با آشوب ها، از همه مسئولان می خواهیم که به خواسته های مردم توجه کنند 

و در جهت رفع مشکلات معیشتی و اقتصادی مردم گام بردارند.

هدف از استیضاح ربیعی چیست ؟ 

لابی گری سیاسی یا دغدغه ای از جنس مردم 

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

سیاه نمایی زمینه ساز اقدامات دشمن در کشور است 

چه کسی باور می کند ترامپ می خواهد با ایران مذاکره کند؟

ظریف:با برگرداندن تحریم ها اتفاقی نمی افتد
وزیر امور خارجه گفت: طی دو سال ، طولانی ترین مذاکرات تاریخ را در موضوع 
هسته ای با آمریکایی داشتیم؛ درباره کلمه به کلمه برجام مذاکره شد، آنوقت ترامپ 
با یک امضا می گوید همه باطل است. با این شرایط باز هم ادعا می کنید اهل مذاکره 
هستید؟ محمد جواد ظریف ظهر دوشنبه در مراسم تقدیر از خبرنگاران که در محل 
وزارت خارجه برگزار شد اظهار داشت: وزیر خارجه آمریکا جلسه ای برگزار می کند و 
خودشان می گویند ۸٠ درصد آن افراد ایرانی نبودند. میلیاردها دلار هزینه می کنند 
تا با مردم ایران ارتباط بگیرند ولی دروغ می گویند، اگر این همه ادعا می کنید چرا 
اولین تحریم شما ممنوعیت فروش هواپیما به ایران بود؟ چرا به اروپایی ها اجازه ندادید 

قطعات هواپیما را به ایران بدهند؟
وی گفت: کلمه به کلمه برجام مذاکره شده و آقای ترامپ با یک امضا می گوید همه 
چیز باطل است، شما ارزش وقت و مذاکره ای که صورت گرفته و نتیجه ای در برداشته 
و قطعنامه شورای امنیت را دارد و اکثر کشورهای جهان آن را قبول دارند، را ندیده 

گرفته اید و باز با این شرایط ادعا می کنید که اهل مذاکره هستید.
وزیر امور خارجه ظهر دوشنبه در مراسم تقدیر از خبرنگاران گفت: سال گذشته در 
چنین روزی در خصوص نقش رسانه در عرصه بین المللی صحبت هایی داشتیم، اما به 
واقع باید بگوییم که ما در عرصه ای حساس به سر می بریم و لحظات ما ویژه است و 

تجربه تاریخی برای ما به حساب می آید. 
وی با بیان این که تمام مقاطع انقلاب اسلامی ما حساس بوده و هست، خاطرنشان 
کرد: شرایطی را پشت سر گذاشتیم که شهرهای ما آماج موشک های عراقی بود، 
شرایطی که هر روز تصویب یک تحریم آمریکا را داشتیم و سبقتی بین کشورهای 
مختلف برای دنبال کردن تحریم های آمریکا بود اما امروز شکر خدا وضعیت مناسبی 
داریم. وزیر امور خارجه ادامه داد: ما برهه های سختی را با سربلندی پشت سرگذاشتیم 
و 6 قدرت جهان ناگزیر شدند که به پای میز مذاکره با ایران بیایند؛ ما هیچگاه 
میزمذاکره را ترک نکردیم . این طرف مقابل بود که به پای میز مذاکره با ایران آمد 
چرا که متوجه شدند فشار و تحریم نمی تواند سیاست های جمهوری اسلامی ایران 
را تغییر دهد. ظریف اظهارداشت: بله ، این فشارها می تواند مردم را دچار سخت کند 
و این وظیفه ماست که به عنوان دولت فشارها را از دوش مردم کم کنیم. نه این که 
افزایش دهیم. وظیفه سیاست خارجی است که باری از روی دوش مردم بردارد؛ ممکن 
است برخی قلدری های آمریکا منجر به فشارهایی برای ما شود اما امروز همه صحبت 

از انزوای ترامپ و نتانیاهو و بن سلمان دارند.
وی یادآور شد: این سه فرد نماد سرکوب، خشونت و بی اعتمادی در دنیا هستند، 
کسانی که قرارداد های بین المللی را به راحت زیر پا می گذارند، نقض حقوق مردم 
فلسطین را انجام می دهند، نخست وزیر کشوری را در سرزمین خود گروگان میگیرند.

وزیر امور خارجه ادامه داد: در چهل سال گذشته اکثریت مجموعه کشورهای 
جهان علیه ما بودند و امروز این موضوع کاملا تغییر کرده و جز دو سه رژیم و کشور 

مقابل ما نیستند.

* آثار جنگ روانی
ظریف گفت: وضعیت فعلی ما آثار جنگ روانی آنها است و هیچ اتفاق دیگری نمی 

افتاد چرا که هر کاری که از دست آنها بر می آمد را انجام دادند. 
وزیر امور خارجه ادامه داد: حرکت رژیم صهیونیستی و آمریکایی ها برای تشدید 
فضای روانی علیه ایران است و دلایل مختلف داخلی که داریم آنها توانستند کارهایی 

در این حوزه انجام دهند؛ وضعیت بازار، اقتصاد و ارز آثار این جنگ روانی است.
وزیر امور خارجه با طرح این سوال که آیا واقعیتی عوض شده در این مدت که 
این اتفاقات در بازار ما ایجاد شده است، بیان کرد: نمی گویم وضعیت کشور بی اشکال 
است اما موضوع جنگ روانی اهمیت بالایی دارد و ما هم متاسفانه خودمان در داخل 

به این شرایط دامن زدیم.
وی در خصوص مذاکره با آمریکا اظهار داشت: رهبری در پایان دوران مذاکرات 
فرمودند که اگر در هسته ای نتیجه گرفتید این زمینه هست که با آمریکایی ها 
مذاکرات را ادامه دهیم. ما دو سال طولانی ترین مذاکرات تاریخ را در موضوع هسته ای 

با آمریکایی ها و دیگر طرف های برجام داشتیم.
ظریف گفت: کلمه به کلمه برجام مذاکره شده و آقای ترامپ با یک امضا می گوید 
همه چیز باطل است، شما ارزش وقت و مذاکره ای که صورت گرفته و نتیجه ای در 
برداشته و قطعنامه شورای امنیت را دارد و اکثر کشورهای جهان آن را قبول دارند، را 

ندیده گرفته اید و باز با این شرایط ادعا می کنید که اهل مذاکره هستید.
وی افزود: نقش رسانه در این فضای سازی ها یک نقش بی بدیل است، انتخاب 
های شما از کلمات در سخنرانی های مختلف و تاثیر گذاری که دارید نشان از قدرت 
شما رسانه ها دارد. وزیر امور خارجه اظهار داشت: امروز در کشور جناح بندی ها، 
قومیت ها و گویش های مختلف، موافق و مخالف نظام نداریم، چرا که امروز دشمنان 
ما موجودیت نظام و ایران را هدف قرار گرفته اند. ظریف یادآور شد: امروز برای اولین 
بار اجماع جهانی موافق ما است اما واقعیت این است که این اجماع جهانی ما را نجات 
نداده بلکه مردم ما بودند که به پشتوانه آنها از برهه های مختلف و سختی که داشتیم 
عبور کردیم. نا امید کردن مردم را کنار بگذاریم، مردم را امیدوار به آینده نگه داریم و 
آنها را آگاه به شرایط کنیم. وی اضافه کرد: قیمت های بازار ارز و دلار گرانی های دیگر 
در فضای افکار و رسانه شکل گرفته نه در واقعیات روی زمین، درآمد ما از صادرات به 
مراتب بیشتر از کل نیاز ما به واردات است. آن چیزی که باعث این التهابات در بازار 
شده عدم اطمینان از آینده  است و طرف مقابل هم این را می داند و به عمد افکار 
عمومی مردم ما را با تصویر سازی های غیر مناسب مخدوش می کند. وزیر امور 
خارجه خاطرنشان کرد: در قدرت شما به عنوان اصحاب رسانه همین بس که در 17 
مرداد ما 11 شهید در وزارت خارجه تقدیم کردیم و خبرنگاران یک شهید آن هم در 
سرکنسولگری ما این اتفاق افتاد ولی در آخر این روز به عنوان روز خبرنگار نام گرفت.

نکتـه
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هيچ مرد مسلمانى، بعد از فايده اسلام، 
فايده اى همانند به دست آوردن 

برادرى دينى نبرده است

سه شنبه - 16 مرداد 1397- سال بیست و یکم - شماره  4620

نامحـرمانه
تکذیب شرکت ناطق نوری در جلسات تعیین کابینه روحانی

یک منبع نزدیک به دفتر حجت الاسلام و المسلمین ناطق نوری با رد این مطلب که ایشان و 
شماری از شخصیت های کشور در سال 9٢ و پس از انتخابات ریاست جمهوری با گزینه رحمانی 
فضلی برای وزارت کشور مخالف بوده اند گفت:حجت الاسلام و المسلمین ناطق نوری در چنین جلسه 
ای شرکت نداشته است. وی افزود: شایسته است به منظور رعایت اخلاق اسلامی و پاسداشت حرمت 
صداقت از بیان غیر معتبر و نادرست پرهیز و در صورت ابهام و تردید نسبت به رفع ابهام از طریق دفاتر 
مسئولین اقدام لازم را انجام دهند.عبدالله ناصری فعال سیاسی در گفتگو با یک خبرگزاری داخلی مدعی 
شده بود یک هفته پیش از ارائه لیست وزرای پیشنهادی آقای روحانی به مجلس در سال 9٢، جلسه ای 
در منزل آقای هاشمی با حضور آقایان هاشمی رفسنجانی، روحانی، خاتمی، ناطق نوری و سیدحسن 

خمینی برگزار شد و در این جلسه نسبت به انتخاب رحمانی فضلی برای وزارت کشور تعجب کردند.

انتقام سپاه از تروریست های حادثه مریوان کوبنده خواهد بود 
فرمانده نیروی زمینی سپاه با اشاره به حادثه تروریستی اخیر در پاسگاه مرزی مریوان گفت: انتقام 
سپاه از تروریست ها کوبنده خواهد بود.سردار سرتیپ محمد پاکپور فرمانده نیروی زمینی سپاه پاسداران 
در حاشیه مراسم گرامیداشت شهدای امنیت پایدار و شهدای حادثه تروریستی مریوان که صبح دیروزدر 
حسینیه امام خمینی )ره( ستاد فرماندهی نیروی زمینی سپاه برگزار شد در جمع خبرنگاران طی 
سخنانی اظهار داشت: نیروی زمینی سپاه برای تامین امنیت پایدار کشور شهید داده است و اگر شهدا 
نبودند معلوم نبود که چه به سر کشور می آمد .وی افزود: سال گذشته یک گروه ٢1 نفری داعشی منهدم 
شد و ما در جنوب شرق کشور هم هفته ای نیست که با تروریست ها درگیر نشده باشیم. فرمانده نیروی 
زمینی سپاه خاطرنشان کرد: دشمنان تروریست ها را در همه مناطق مرزی فعال کرده اند اما ما با قدرت 
در صحنه حضور داریم و آنها هیچ کاری از پیش نخواهند برد.سردار پاکپور در پاسخ به این سوال که 
واکنش سپاه به اقدام اخیر تروریست ها در مریوان چیست؟ گفت: پاسخ ما به تروریست ها کوبنده خواهد 

بود، زمان آن مشخص نیست اما انتقام ما کوبنده خواهد بود.

»سربازی دختران« شبیه شوخی است 
رئیس اداره سرمایه انسانی ستاد کل نیروهای مسلح در واکنش به اظهارات یکی از نمایندگان مجلس 
درباره طرح سربازی دختران با رد این موضوع گفت: طرح این مسئله شبیه یک شوخی است و ستاد کل 
هیچ برنامه ای برای سربازی دختران ندارد. سردار موسی در واکنش به مصاحبه اخیر یکی از نمایندگان 
مجلس درباره طرح سربازی دختران در کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس با رد این موضوع اظهار کرد: 
در حال حاضر به هیچ وجه چنین طرحی وجود ندارد و مطرح کردن سربازی دختران چیزی شبیه به 
یک شوخی است.رئیس اداره سرمایه انسانی ستاد کل نیروهای مسلح اضافه کرد: در طرحی که آقای 
ابوترابی به منظور اصلاح مقررات سربازی ارائه کرده نیز موضوع سربازی دختران مطرح نشده است و 
چنین طرحی وجود ندارد.وی گفت: ستاد کل نیروهای مسلح نیز هیچ گونه برنامه ای برای سربازی 

دختران نداشته و این اظهارات هیچ پایه و اساسی ندارد.

بهرام شفیع از »ورزش و مردم« نمی رود 
بهرام شفیع از تلویزیون خداحافظی نکرده است و برنامه »ورزش و مردم« با اجرای وی همچنان ادامه 
خواهد داشت.شفیع  خبر خداحافظی اش از تلویزیون را نادرست می خواند و اعلام می کند که برنامه 
»ورزش و مردم« تا پایان سال 97 با تهیه کنندگی وی برآورد شده است.اما بهرام شفیع در حالی خبر 
خداحافظی از برنامه قدیمی ورزش و مردم را نادرست می داند که روابط عمومی صداوسیما با انتشار 
مطلبی درباره تغییر برنامه های شبکه اول سیما، از »خداحافظی مجری پیشکسوت برنامه ورزش و مردم 
در دوره جدید این برنامه« خبر داده و آن را از مهمترین خبر های این شبکه عنوان کرده است.بهرام شفیع 
به تازگی دور جدید برنامه »ورزش و مردم« را آغاز کرده است. او حدود چهار دهه است که اجرای این 

برنامه هفتگی را در شبکه اول عهده دار است.

45 نفر از اخلالگران اقتصادی دستگیر شده اند 
سخنگوی قوه قضاییه گفت: از زمان ورود این قوه به مساله اخلال در بازار ارز، سکه و خودرو تاکنون 
45نفر دستگیر شده اند و افرادی هم هستند که اتهاماتشان کمتر بوده است و با قرار وثیقه آزاد شده 
اند. حجت  الاسلام غلامحسین محسنی اژه  ای روز دوشنبه در حاشیه جلسه مسئولان عالی قضایی در 
جمع خبرنگاران گفت: مطابق آخرین اخباری که در این رابطه پیگیر شدم، تاکنون 45 نفر در این دو یا 
سه پرونده از ابتدا تا به امروز بازداشت شده اند و البته افرادی هم هستند که ممکن است اتهاماتشان کمتر 

باشد و با قرار وثیقه آزاد شده باشند؛ اما 45 نفر در بازداشت هستند.

معدن شن و ماسه علی ابن ابیطالب )ع( شورآب کاشان با پیش از دو دهه سابقه ی فعالیت از واحدهای فعال، 
پیشکسوت و خوشنام در حوزه تأمین مصالح پروژه های عمرانی و مسکونی منطقه و استان به شمار می رود که 

مشارکت در تأمین مصالح سایت نطنز یکی از پروژه های شاخص و افتخار آمیز این واحد محسوب می شود.

* ظرفیت اسمی تولید سالیانه این معدن 36هزارتن است 
حسین قراخانی آرانی مدیر عامل این مجموعه از مدیران پیشکسوت و مجرب این صنف است که بیش از 33سال 

فعالیت و تلاش مستمر در رزومه ی کاری او دیده می شود.
وی در مصاحبه با خبرنگارما با بیان اینکه ظرفیت تولید این مجموعه بر اساس پروانه صادره 36 هزار تن در سال 

است اظهارکرد: ظرفیت تولید با توجه به میزان تقاضای بازار و سفارش مشتریان متغیر است.
وی ظرفیت روزانه فعلی مجموعه تحت مدیریت خود را 3٠٠ تن در روز اعلام کرد که نسبت به گذشته کاهش 
چشمگیری داشته و علت اصلی آن رکود ساخت وساز به ویژه در بخش پروژه های عمرانی بوده که فعالیت این 
مجموعه تأثیر گذاربوده است. حسین قراخانی آرانی با بیان اینکه در گذشته 33 نفر به صورت مستقیم در این مجموعه 
مشغول به کار بوده اند، افزود: هم اکنون این تعدادبه 1٠ الی 1٢ نفر در یک شیف کاری مشغول به کار هستند کاهش 

یافته است.

معدن شن و ماسه علی ابن ابیطالب )ع( شورآب کاشان 
با پیش از دو دهه سابقه ی فعالیت از واحدهای فعال ، پیشکسوت و خوشنام در حوزه تأمین 

مصالح پروژه های عمرانی و مسکونی منطقه و استان به شمار می رود 

* برداشت از بستر رودخانه طبق موازین قانونی ابلاغی صورت می گیرد 
وی در خصوص چگونگی تأمین مواد اولیه و به خصوص ماسه اظهار کرد: برداشت ما از بستر رودخانه طبق موازین 
قانونی ابلاغی صورت می گیرد که کارشناسان اداره صنعت معدن تجارت به نقشه برداری با GPS اقدام و هر سه یا 6 

ماه یکبار مجوز برداشت برای ما صادر می شود.
وی با بیان اینکه عوارض برداشت ماسه را به اداره صنعت و معدن تجارت پرداخت می کنیم افزود: تا سال 9٠ این 
مجموعه تحت پوشش دفتر فنی استانداری فعالیت می کردکه از آن سال به بعد زیر نظر اداره کل صنعت معدن و 
تجارت ادامه کار می دهیم و عوارض برداشت ماسه را به اداره صنعت معدن تجارت پرداخت می کنیم ؛ افزود: اما این 
اداره از مدتی قبل خواستار دریافت عوارض شده و حتی اخطار تعطیلی داده است که در مراجعه به مسوولان آن اداره 

تقاضای استمهال کردیم.

* تاکنون از تسهیلات بانکی استفاده نکرده ام 
مدیر عامل معدن شن و ماسه علی ابن ابیطالب )ع( همچنین با اشاره به مسئله تقویت ولتاژ برق این مجموعه یاد 

آورشد.
شرکت برق برای این منظور خواستار نامه اداره صنعت معدن تجارت شده که آن اداره نیز صدورنامه را موکول به 

تسویه عوارض از ما کرده است.
وی سپس با اشاره به اینکه طی ٢1 سال فعالیت در این بخش تاکنون از تسهیلات بانکی استفاده نکرده ام گفت: 
تمامی هزینه های احداث، تجهیز و راه اندازی و نگه داری مجموعه تاکنون از منابع سرمایه گذاری شخصی تأمین و 

پرداخت شده است و با توکل بر خدا و اتکا برداشته های خود موفق به اشتغالزایی برای حدود 15 نفر شده ایم.

ظرفیت روزانه فعلی مجموعه تحت مدیریت خود را 300 تن در روز 
اعلام کرد که نسبت به گذشته کاهش چشمگیری داشته و علت اصلی آن رکود ساخت وساز 

به ویژه در بخش پروژه های عمرانی بوده است

* بابت تسویه عوارض صنعت معدن تجارت تحت فشار هستیم 

وی با بیان اینکه از بابت تسویه عوارض صنعت معدن تجارت تحت فشار هستیم، افزود: این در حالیست که مطالبات 
خود را از پیمانکاران شهرداری وصول نکرده ایم که در صورت وصول این مطالبات به تسویه حساب با سازمان صنعت 

معدن و تجارت اقدام خواهیم کرد.
حسین قراخانی آرانی در ادامه با اشاره به اینکه مجموعه ی تحت مدیریت وی با حساسیت بالا موازین زیست 
محیطی را رعایت می کند؛ از تعامل و همکاری مثبت اداره محیط زیست با این مجموعه خبرداد و در خصوص کیفیت 
محصولات تولیدی گفت: محصولات تولیدی این مجموعه با کیفیت بالا و دارای پروانه استاندارد است که هر 15 روز 

یکبار کارشناسان اداره استاندارد از این مجموعه بازدید و از محصولات نمونه گیری به عمل می آورند.

مشارکت در تأمین مصالح سایت نطنز یکی از پروژه های 
شاخص و افتخار آمیز این واحد محسوب می شود

* تسهیلات ارزان قیمت برای روزرسانی دستگاهها اختصاص یابد
این مدیر پیشکسوت و کارآزموده بخش تولید مصالح آنگاه فرسودگی دستگاه ها و ماشین الات مجموعه تحت 
مدیریت خود را از جمله مشکلات و تنگناهای موجود بر شمرد و با بیان اینکه برای مدرن سازی و به روز رسانی دستگاه 
ها، سرمایه کافی در اختیار نداریم؛ افزود: از مسوولان ذیربط انتظار داریم با توجه به نقش و جایگاه این مجموعه در 
تأمین مصالح مورد نیاز پروژه های عمرانی، حمایت های لازم را از ما به عمل آورده و با اختصاص تسهیلات ارزان قیمت 

با ما همکاری و مساعدت نمایند.

محصولات تولیدی این مجموعه با کیفیت بالا و دارای 
پروانه استاندارد است که هر 15 روز یکبار کارشناسان اداره استاندارد از این مجموعه 

بازدید و از محصولات نمونه گیری به عمل می آورند

* ارزش افزوده را از مشتری دریافت نمی کنیم
وی افزود: با توجه به ضرورت به روزرسانی دستگاه ها و ماشین آلات و افزایش ظرفیت تولید و اشتغالزایی حداقل 
به ٢ میلیارد تومان سرمایه نیاز است که از مسوولان تقاضا می کنیم این مبلغ را در قالب وام بلند مدت با بهره پایین 

در اختیار ما قرار دهند.
حسین قراخانی آرانی تصریح کرد: چنانچه این مبلغ به ما اختصاص یابد 3 تا 5 نفر دیگر را جذب کار کرده و با به 

روز رسانی ماشین آلات ، ضایعات تولید به حداقل ممکن کاهش می یابد.
وی مالیات های سنگین دارایی را از دیگر مشکلات این مجموعه بر شمرد و با بیان اینکه ارزش افزوده را از مشتری 

دریافت نمی کنیم.

تمامی هزینه های احداث، تجهیز و راه اندازی و نگه داری مجموعه 
تاکنون از منابع سرمایه گذاری شخصی تأمین و پرداخت شده است 

* لزوم حمایت  بیشتراز تولید کنندگان و کارآفرینان 
افزود: اداره دارایی هم مالیات بر مشاغل و هم ارزش افزوده را ازما دریافت می کند در حالی که مسوولان ارشد کشور 
بر لزوم حمایت از تولید کنندگان و کارآفرینان تاکید می ورزند، انتظار ما این است که مسوولان دارایی  ودیگر ادارات 

ذیربط نیز همکاری و مساعدت بیشتری با ما داشته باشند.
حسین قراخانی آرانی همچنین با بیان اینکه خدمات ما تعرفه مصوب ندارد. فعالیت برخی واحدهای مشابه که با 
قیمت های نازل سرویس دهی می کنند را از دیگر مشکلات این صنف عنوان کرد و گفت: چندی قبل انجمن صنفی 

قم تصمیم به افزایش تعرفه ها گرفت که استانداری با آن مخالفت کرد.

اختصاص تسهیلات وام بلند مدت با نرخ بهره پایین 
به منظور افزایش ظرفیت تولید این مجموعه و ارتقاء سطح خدمات دهی و ایجاد فرصت 

شغلی بیشتر مهم ترین خواسته ی ما از مسوولان ذیربط است

وی با اشاره به اینکه در صورت حمایت دولت ، ظرفیت تولید و اشتغالزایی را به حداقل 3٠ نفر افزایش خواهیم داد: 
گفت : ما با سرمایه شخصی در این منطقه ی بیابانی چندین نفر را جذب کار کرده ایم و به سهم خود باری از دوش 

دولت برداشته ایم ، حالا که دولت شعار حمایت از کارآفرینان را سر می دهد؛ باید از ما حمایت کنند!
حسین قراخانی آرانی با بیان اینکه طی 31 سال فعالیت در این بخش ، فراز و نشیب متعددی را پشت سر گذاشته 
ایم از مشارکت در تأمین مصالح برخی پروژه های عمرانی به خصوص سایت نطنز به عنوان برگی افتخار آمیز از رزومه 
این مجموعه یاد کرد و افزود: کیفیت بالا و استاندارد بودن محصولات این مجموعه مورد تأیید مسوولان مربوطه قرار 

گرفته و جایگاه ممتازی به این مجموعه بخشیده است.

درصورت حمایت دولت ، ظرفیت تولید 
و اشتغالزایی را به حداقل 30 نفر افزایش خواهیم داد 

حسین قراخانی آرانی که در کنار فعالیت های خستگی ناپذیر خود در بخش تولید مصالح، در امور عام المنفعه 
نیزپیشقدم است. از همکاری در تأمین بخشی از مصالح بتون  و ماسه مورد نیاز بیمارستان امام حسین مجتبی )ع( 

شهرآران و بیدگل به صورت رایگان خبرداد و آمادگی خود را برای تأمین مصالح پروژه ی آزاد راه اعلام کرد.

کیفیت بالا و استاندارد بودن محصولات این مجموعه مورد تأیید مسوولان 
مربوطه قرار گرفته و جایگاه ممتازی به این مجموعه بخشیده است

وی در ادامه با آرزوی موفقیت برای دکتر مهرعلیزاده استاندار اصفهان حمایت عملی از کارآفرینان را خواستار شد 
و گفت: مجموعه هایی مانند ما برای سربلندی کشور و کاهش نرخ بیکاری فعالیت و تلاش می کنند که به تبع انتظار 

حمایت و پشتیبانی عملی از ناحیه مسوولان ذیربط را داریم.
حسین قراخانی آرانی در پایان به جمع بندی اظهارات خود پرداخت و تصریح کرد: اختصاص تسهیلات وام بلند 
مدت با نرخ بهره پایین به منظور افزایش ظرفیت تولید این مجموعه و ارتقاء سطح خدمات دهی و ایجاد فرصت شغلی 

بیشتر مهم ترین خواسته ی ما از مسوولان ذیربط است.

مدیر معدن شن و ماسه شورآب کاشان مطرح کرد

سابقه درخشان معدن شورآب  در تأمین مصالح پروژه های عمرانی 

پدیده بیکاران شیک کشور! کاریکاتـور

وزیر کار و رفاه اجتماعی گفته است: امروز در کشور با »پدیده
 بیکاران شیک« روبرو هستیم، افراد بیکاری که حاضر به مهارت آموزی نیستند 

و از طرف خانواده تامین مالی می شوند. 
طرح:  عليرضا پاکدل

صنایع  فرهنگی،  میراث  مدیرکل 
دستی و گردشگری استان قم گفت: گنبد 
گردشگری  ظرفیت  استان  این  نمکی 
بالایی دارد که می تواند برای گردشگران 

جذاب باشد. 
حمید یزدانی روز دوشنبه در بازدید از 
گنبد نمکی قم افزود: سالانه میلیون ها 
تن وارد قم می شوند که این شهر را به 
عنوان مقصد گردشگری زیارتی انتخاب 

می کنند.
وی ادامه داد: قم علاوه برجاذبه های 
های  جاذبه  دارای  زیارتی،  گردشگری 
فرهنگی، تاریخی و طبیعی بسیاری است 
که یکی از ظرفیت های مهم و قابل توجه 

استان گنبد نمکی قم می باشد.
صاحب  گفته  بر  بنا  گفت:  یزدانی 
نظران، این گنبد نمکی با دارا بودن دریاچه 
ای کوچک در دل خود پدیده ای طبیعی 

منحصر به فردی را به وجود آورده است.
وی با بیان این که در ایران گنبدهای 
نمکی فراوانی وجود دارد که از قابلیت ها 
و جاذبه های چند جانبه ای در جذب 
گنبد  گفت:  است،  برخوردار  توریست 
نمکی قم یکی از بزرگترین و زیباترین 
گنبد نمکی ایران شناخته شده است که 
از نمونه های دیدنی و شگفت انگیز استان 

قم به شمار می آید.
نمکی  گنبد  محدوده  گفت:  وی 

همچنین این قابلیت را دارد تا به عنوان 
یکی از قطب های گردشگری سلامت 
استان مطرح شود، چراکه امروزه نمک 
درمانی یکی از شیوه های علمی برای 
درمان برخی از بیماری ها شناخته می 

شود.
فاصله ٢٠  در  نمکی جعفریه  گنبد 
عنوان  به  قم  شهر  غرب  کیلومتری 
بزرگترین و زیباترین گنبد نمکی ایران 
شناخته شده است. بلورهای نمک گنبد 
به صورت تیغه های مشخص و کنگره 
مانند دیده می شود. بخش شمالی گنبد 
تا طول سه کیلومتر ادامه دارد. روی نمک 
لایه هایی از مارن قرمز، ژیپس و رس قرمز 

قرار گرفته است.
حضرت  مطهر  حرم  بر  علاوه 
خیل  میزبان  سالانه  که  معصومه)س( 
جمکران،  است،  زائران  از  عظیمی 
دستجرد،  دیرگچین،  خلجستان)نایه(، 
دره  عوارضی(،  کریمه)سایت  طرلاب، 
کرمجکان،  روستای  دره،  پلنگ  قاهان، 
بخش کهک، حوض سلطان و طایقان از 
جمله 1٢ منطقه نمونه گردشگری استان 
قم می باشد. همچنین خانه های تاریخی، 
مقابر گنبد سبز، کاروانسراهای مختلف، 
دریاچه نمک حوض سلطان و چندین آثار 
تاریخی دیگر از جاذبه های گردشگری قم 

به شمار می آید.

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم: 

گنبد نمکی قم ظرفیت گردشگری بالایی دارد 

تراز آب مجازی 
) قسمت سوم (

تراز آب مجازی معادل تفاضل واردات و صادرات ناخالص آب مجازی 
طی یک مدت مشخص است. مفهوم تراز مثبت آب مجازی، در حقیقت 
بدین معناست که ورود آب مجازی یک کشور از کشورهای دیگر، بیشتر 
از مقدار صادرات آب مجازی به دیگر کشورهاست. برعکس آن به معنی 
تراز منفی آب مجازی تلقی می شود. تجارت جهانی کالاها، یک جریان 
بین المللی از آب مجازی را به وجود می آورد.چنانچه کشوری محصولات 
پرمصرف آب و به عبارت دیگر کالاهایی که در ساخت آن از آب زیادی 
استفاده شده به سایر کشورها صادر کند همانند این است که آب را 
به طور مجازی به این کشورها انتقال داده است و به این ترتیب عملًا 
برخی از کشورها بخشی از نیازهای آبی کشورهای دیگر را تأمین می کنند.

کشورهای کم آب می توانند با واردات محصولات »آب بَر« نظیر مواد 
غذایی، آبی را که برای تولید آن محصولات نیاز است را در بخش های 
دیگر مصرف کنند.در حقیقت نقش این مفهوم در مدیریت مصرف آب 
حائز اهمیت است زیرا توسعه تجارت مواد غذایی و دیگر محصولات بر 
مبنای مزیت نسبی و استفاده بهینه از ظرفیت های موجود می تواند علاوه 
بر دستیابی به منابع آب جهانی سبب ارتقا رشد اقتصادی و رفاه اجتماعی 
شود.بر مبنای تئوری مزیت نسبی، کشورها در تولید محصولاتی تخصص 
پیدا کرده و در آنها متمرکز می شوند که عوامل تولید برای تولید آن کالا 
در کشورشان فراوان باشد. آمارها نشان می دهد ایران در فاصله سال های 
1997 تا ٢٠٠٠ با واردات برخی از محصولات کشاورزی پُرآب بَر در 
مصرف 37 کیلومتر مکعب آب که برای تولید همان محصولات در داخل 
نیاز بوده صرفه جویی کرده است. آمارهای دقیق تر نشان می دهد که 
تولید انواع غلات وارد شده به ایران در سال 139٠ نیازمند ٢6/5 کیلومتر 
مکعب از منابع آب داخلی بوده است که در صورت تولید این محصولات 
در داخل ۸/٢7 کیلومتر مکعب آن از طریق آبهای تنظیم شده تامین 
می شده، در حالیکه تولید این غلات در کشورهای صادر کننده 64/1٠ 
کیلومتر مکعب آب مصرف کرده که 4/39 آن از طریق آب تنظیم شده 
بوده است.هر چند هنوز واردات مواد غذایی با هدف تجارت آب مجازی 
در ایران صورت نمی گیرد ولی می توان با استفاده از الگوهای جدید، برای 
ارزیابی جایگاه کشور از نظر مزیت نسبی در تولید محصولات کشاورزی و 
تغییر برخی از سیاست های واردات و صادرات مواد غذایی با طرح برنامه 
های بلند مدت و کوتاه مدت در چهار چوب منافع ملی علاوه بر رعایت 
اصول امنیت غذایی، منافع حاصل از آنرا در بخش های دیگر سرمایه گذاری 
کرد. ناهمگنی منابع آبی در سطح کشور نشان دهنده وجود پتانسیل تجارت 
مجازی آب در سطح درون کشوری است.تجارت درون کشوری آب مجازی 
با استفاده بهینه از منابع و ظرفیت های داخلی می تواند از مصرف آب ملی 

بکاهد و میزان تولید محصولات کشاورزی را افزایش دهد.

نیم نگاه


